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125 Forslag om drøftelse af, at der holdes festival i Avannaata Kommunia hvert år, 

Jens Ole Nathanielsen (IA) 

009 

126 Forslag om etablering af en dagplejer i Niaqornat, Jørgen Kruse (S) 010 

127 Mulighed for at være gæstebarn på dagtilbud, Lena Ravn Davidsen (D) 011 
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ØKO EMNE BILAG 

139 Forslag om, at der bygges en depot på Naatap atuarfia i Saqqaq, Lena Ravn 

Davidsen (D) 

023 

140 Politisk forslag vedr. sikkerhedszoner ved drikkevandssøerne 

Palle Jerimiassen (AT) 

024 
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147 Godkendelse af referat 031 
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 Lukkede:  

150 Indstilling om valg af nye medlemmer i Avannaa Development 034 

151  035 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Beslutning: 

 

Dagsorden blev godkendt, men punkt 144 blev taget ud af dagsordenen. Jens Ole Nathanielsen (IA) 

var fraværende, men deltog pr. kl. 09:51. Themothæus Petersen (S) deltog som suppleant. 
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Orienteringssager: 

 

Ansøgning om brandmandsuddannelse i Ilulissat er blevet godkendt 

Det er nu blevet gjort muligt, at uddanne beredskabsfolk/brandfolk i Ilulissat. Det sker efter, at ansøgningen 

herom er blevet godkend hos Beredskabsstyrelsen i Danmark d. 19. oktober 2023. Krav om at kunne afholde 

sådanne uddannelser er blevet udarbejdet i august 2023. 

 

Undersøgelse om medarbejdernes APV, centraladministrationen, kommunen. 

Fra d. 19. September til d. 12. oktober 2023 har Ennova indsamlet data omkring Arbejdsglæde og Loyalitet 

for en udvalgt gruppe af Avaannata 

 

Kommunias medarbejdere. I alt 256 personer blev spurgt og 212 svarede, hvilket giver en god svarprocent på 

83%, der giver et validt datagrundlag. 

  

Arbejdsglæde, jobindhold og Omdømme 

Medarbejderne ligger under det grønlandske gennemsnit på arbejdsglæde. Den personlige motivation er dog 

væsentlig højere end medarbejdernestanker om, hvorvidt det generelt er en god arbejdsplads. Dette hænger 

sammen med, at medarbejderne har en meget høj tilfredshed med deres egen arbejdsopgave og finder den 

yderst meningsfuld – også mere end det grønlandske gennemsnit. Samtidig oplever de at kommunen har et 

dårligt omdømme og at ’andre’ oplever det som et mindre godt sted at være ansat. Det er interessant, at 

medarbejderne oplever begge dele. 

 

Ledelse 

Tilliden til direktionen er lav – især blandt lederne. Ennova vil derfor anbefale at arbejde målrettet på at 

styrke relationen mellem direktionen og den øvrige ledergruppe. En interviewundersøgelse kan være en 

måde at forstå udfordringerne bedre. Der er varierende oplevelse af de nærmeste ledere. Nogle er meget 

tilfredse, andre evaluerer deres leder lavt. Ennova opfordrer til at der gives støtte til de ledere, der er blevet 

evalueret lavt, så de på en konstruktiv måde kan bruge målingen til at forstå deres medarbejdere. 

 

Psykisk APV 

Den psykiske APV har nogle udfald. 24% mener at der er psykiske faktorer, der forøger sygefraværet og 

33% oplever at sygdom og fravær er et problem i afdelingen. HR kan med fordel være undersøgende på, 

hvilke psykiske faktorer der skaber øget sygefravær. Måske kan det hænge sammen med de 17% 

der giver udtryk for at have oplevet mobning. Her bør der være særlig opmærksomhed på, at en stor mængde 

peger på ledere som ’afsendere’ af mobning. Ennova anbefaler, at Avannaata kommunia laver en indsats 

omkring mobning, så der bliver en mere nuanceret forståelse for emnet – både hos ledere og medarbejdere, 

ligesom det bør være tydeligt for medarbejderne, hvem de kan gå til, hvis de oplever mobning. 

 

 

Bilag ORI-01: Ennova undersøgelse 

 
 

 

 

 

 

Beslutning: 

 

Orientering taget til efterretning. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 001 

KOM 117 Vederlæggelse af medlemmer af 

Kommunalbestyrelsen 

Journal nr.  

 

Resumè: 

 

I forbindelse den årlige behandling af næste års budget, behandles vederlag til kommunalbestyrelsesmedlem-

mer. Under dette emne indstiller sekretariatet til kommunalbestyrelsen om at tage stilling til størrelsen af 

vederlaget. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Kommunalbestyrelsesmedlemmer vederlægges efter helt bestemte regler. Kommunalbestyrelsen fastsætter i 

overensstemmelse med vederlagsbekendtgørelsen størrelsen af vederlag til viceborgmestre, kommunal-

bestyrelses- og bygdebestyrelsesmedlemmer, udvalgsformænd og bygdebestyrelsesformænd i forbindelse 

med behandling af kommende års budget, gældende vederlag har staser som følger. 

 

Medlem af Kommunalbestyrelsen 

Som tidligere nævnt er vederlæggelse af kommunalbestyrelsesmedlemmer fastsat i nævnte bekendtgørelse. 

Et kommunalbestyrelsesmedlem vederlægges pr. måned som følger: 

 

- Menigt medlem   kr. 13.494,24 

- Tillægsvederlag til udvalgsformand               kr.  6.747,12 

 

Viceborgmester 

Når der er to viceborgmestre, er det alene 1. viceborgmesteren der kan ydes fast månedlig tillæg, til 2. 

viceborgmesteren ydes alene funktionsvederlag for funktionsperioden. Der er to muligheder for 

vederlæggelse af viceborgmester. Den første fast årlig vederlag. Den anden funktionsvederlag i 

funktionsperioden. Koalitionspartierne indstiller til kommunalbestyrelsen, at 1. viceborgmesteren 

vederlægges med et fast vederlag. 

 

Øverst ses 1. viceborgmesterens faste månedlige vederlag, nederst funktionsvederlag pr. dag i 

funktionsperioden: 

 

- Tillæg ud over medlemsvederlag   kr. 12.144,81 

- Funktionsvederlag ud over medlemsvederlag  kr.   2.673,20 

 

Viceborgmesterens faste månedlige vederlag kan maksimalt udgøre 15 % af borgmesterens månedlige 

vederlag. 

 

Funktionsvederlag nederst er resultat af beregningen af borgmester vederlaget pr. dag 

 

Videre forløb 

Vederlagene er gældende og er fastsat i bekendtgørelsen. Ændring af vederlag til 1. viceborgmesteren kan 

ske i forbindelse med 2. behandlingen af budgettet, under dette møde. 

 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen. 
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Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 Selvstyrets bekendtgørelse nr. 25 af 30. december 2013 om vederlæggelse af borgmestre, 

viceborgmestre, kommunalbestyrelses- og bygdebestyrelsesmedlemmer samt medlemmer af 

lokaludvalg mv. 

 

 

Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at: 

 godkende det af sekretariatet fremlagte vederlagssatser 

 

Beslutning: 

Da der var lidt usikkerhed om grundbeløbene bør disse undersøges nøjere. Men generelt blev det godkendt. 

 

 

 

Indstilling 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

- Kommunalbestyrelsen godkender de forannævnte vederlagssatsser 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Ingen. 

 

 

Beslutning: 

 

Indstilling godkendt. Men grundliggende blev indstillingen godkendt. Spørgsmål vedr. pensionsfor-

hold vil sekretariatet udarbejde et info materiale. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 002 

KOM 118 Politisk kalender 2024 Journal nr.  

 

Resumé: 

 

På baggrund af styrelsesloven fastættes kommende års møde i kommunalbestyrelsen og de stående udvalg. 

I denne sag skal kommunalbestyrelsen beslutte om de af sekretariatet forslåede møde datoer kan godkendes. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Ifølge  § 8 i styrelsesloven skal kommunalbestyrelsen træffe beslutning om, hvornår og hvor ordinære 

møder skal afholdes. Beslutningen herom offentliggøres i begyndelsen af året og Naalakkersuisut skal 

orienteres herom. 

 

Alle møder starter normalt kl. 9:00 

 

Økonomiudvalg Kommunalbestyrelsen 

Fredag 15. marts Fredag 22. marts 

Onsdag 12. juni Onsdag 19. juni 

Fredag 13. september Fredag 20. september 

Onsdag 20. november Fredag 29. november 

 

Løsningsforslag – vurdering af sagen 

Sekretariatet har koordineret udarbejdelsen af den politiske kalender for 2024, således de stående udvalg vil 

kunne afholde deres ordinære møder 14 dage før Kommunalbestyrelsesmøderne. Se kalender i bilaget. 

 

I løbet af 2024 er der planlagt 4 ordinære møder for hhv. Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen, og der 

er taget hensyn til helligdage og andre fridage. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Der er lagt op til at mødet den. 19. juni 2024 vil blive holdt i Uummannaq. Sekretariatet estimerer dette 

møde til at koste kr. 250.000. Sekretariatet går igang med planlægge mødet i Uummannaq og programmet vil 

blive forelagt på kommunalbestyrelsesmødet i marts måned. 

 

Budgetseminaret i tilknytning til årets sidste møde i november vil blive holdt i Ilulissat.  

 

Konsekvenser: 

 

Udgangspunktet er, at der er planlagt datoangivne 4 møder for hhv. Økonomiudvalget og Kommunalbesty-

relsen i løbet af næste år. Dog vil uforudsete begivenheder gøre det nødvendigt at ændre på en mødedato, og 

i det tilfælde vil partiformændene bemyndiges til, efter aftale med borgmesteren, at ændre på en mødedato, 

og en sådan ændring meddeles til medlemmerne pr. e mail. 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29, af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 
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Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

 

 godkende den fremlagte udkast til politiske kalender for 2024 

 

Beslutning: 

Rette datoen for mødet i Uummannaq i henhold til datoen i tabellen. 

Ændringer af datoerne på grund af uforudsete situationer skal ske efter aftale mellem borgmesteren og 

Økonomiudvalget og ikke mellem borgmesteren og partiformændene, som det ellers var indstillet. 

 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

- godkende den forelagte politiske kalender for 2024 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 002-01: Politisk kalender for 2024 

 

 

 

 

 

 

 

Beslutning: 

 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 003 

KOM 119 Antal af normeringer på kommunens 

centraladministration 

Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Hvert år orienteres der om antal af normeringer i forbindelse med kommunalbestyrelsens 2. behandling af 

budgettet. I forhold til forrige år indstiller sekretariatet, at de tilpasninger der har fundet sted i løbet af dette 

år, bliver gjort permanente. I denne sag skal Økonomiudvalget forholde sig til indstillingen fra sekretariatet. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Der er her ikke tale om antal normeringer for hele kommunen, men alene på centraladministrationen. Her 

vises centraladministrationens organisering i forvaltninger og specifikationer vedr. antal af normeringer på 

de enkelte forvaltninger. 

 

Kommunalbestyrelsen orienteres desangående i forbindelse med 2. behandling af kommunens budget for det 

næstkommende år. 

 

I forhold til forrige år indstiller sekretariatet, at de tilpasninger der har fundet sted i løbet af dette år, bliver 

gjort permanente.  

 

Løsningsforslag 

Nedenfor vises organisering af centraladministrationen og antal af normeringer i de enkelte forvaltninger. 

 

Ledelsessekretariatet, antal normeringer 37 

Under ansvarsområdet er der seks afdelinger, som er: 

 

- Sekretariatet, rengøringspersonale m.m. 

- Borgerservice 

- Personale- og Lønafdeling 

- Kommunikationsafdeling 

- Afdeling vedrørende Bæredygtighed 

- UNESCO 

 

Økonomisk Forvaltning, antal normeringer 17 

Under ansvarsområdet er der fire afdelinger, som er: 

 

− Regnskabsafdeling 

− Budgetafdeling 

− IT afdeling 

- Elever 

 

Forvaltning for Læring, antal normeringer 11 

Under ansvarsområdet er der tre afdelinger, som er: 

 

− Afdeling for skoleområdet 

− Afdeling for dagtilbud 

− Afdeling for Sundhed og Fritid 

 

Forvaltning for Familie, antal normeringer 18 
Under ansvarsområdet er der tre afdelinger, som er: 

 

− Afdelingen for offentlig hjælp 
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− Afdelingen for familie 

− Familie fællesafdeling 

 

 

Forvaltning for Teknik, antal normeringer 21 

Under ansvarsområdet er der tre afdelinger, som er: 

 

− Afdelingen for drift 

− Afdeling en for anlæg og plan 

− Beredskabsafdeling 

 

 

Forvaltning for Erhverv, antal normeringer 5 

Under ansvarsområdet er der to afdelinger, som er: 

 

− Majoriaq 

− Afdelingen for erhverv, fiskeri og fangst 

 

Ansvaret for elever er normalt placeret under personale- og lønafdeling, men der er ni elever spredt over 

alle kommunens kontorer. 

 

I alt er der i centraladministration 109 normeringer, elever medregnet 118. 

 

 

Videre forløb 

Tilpasning af normeringer sker løbende i løbet af året. 

 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Direktionen skal udføre deres arbejde på grundlag af foran opstillede organisation, men dog med mulighed 

for løbende tilpasninger, hvor der er nødvendig. 

 

Der skal åbnes for, at ledige normeringer skal kunne besættes i samarbejde mellem direktionen, adm. 

direktør og HR. Det vigtigste er, at der er tilfredsstillende service af borgerne, samt overholdelse af bud-

getrammen. Denne gælder dog ikke for chefstillingerne. 

 

Organisationen vedr. Majoriaq ændres, således alle sager vedr. aktiveringsinitiativer overføres ind under  

Afdelingen for offentlig hjælp i Forvaltningen for Familie,  

 

Uddannelsesdelen i Majoriaq overføres til Forvaltning for Inerisaavik. 

 

Ved denne organisering sikres bedre udnyttelse af bestående kompetencer. Skole-og uddannelsesfolk kom-

mer til at arbejde med de sager, som de allerede har et godt ekspertise i Forvaltningen for Inerisaavik. Ligele-

des forhold der vedrører sociale forhold, herunder aktivering mv. blive håndteret i Forvaltningen for Familie. 

Tilpasningen vil således blive gjort på dette grundlag. 

 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29, af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 
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Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

Godkende det i sagsfremstillingen omhandlede antal af normeringer 

 

Beslutning: 

Der ønskes at tilpasning af personalenormeringerne sker i alle områder. Der stilles krav om, at antallet af 

medarbejdere skal sænkes med 20 % i alle områder i løbet af det næstkommende år. 

 

Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

 Kommunalbestyrelsen godkender den foranstående normeringstal 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Ingen. 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt, og ligeledes blev referatet fra Økonomiudvalget tiltrådt af af et flertal. 

Minik Høegh-Dam stemte imod, da han er uenig i, at der skal ske fyringer i forbindelse med tilpas-

ning af antal af normeringerne. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 004 

KOM 120 Økonomisk status afrapportering pr. 17. oktober 2023 Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Kommunalbestyrelsen har vedtaget, at der skal afgives økonomisk status afrapportering 4 gange årlig, hvori 

det beskrives status på de forskellige sagsområder. På denne måde ønskes der, at man kan holde øje med de 

mål som er stillet af Kommunalbestyrelsen, samt sikre at der holdes nøje øje med den økonomiske udvikling. 

 

Her skal Økonomiudvalget behandle økonomisk status pr. 17. oktober 2022, og sende den videre til kommu-

nalbestyrelsen. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Afrapportering pr. 17. oktober  i forbindelse med økonomisk status vedr. sagsområder for de stående udvalg 

er anført nedenunder. 

 

Det skal præciseres at denne afrapportering er udarbejdet efter de ekstraordinære besparelsesrunder er blevet 

implementeret. 

 

Samlet oversigt fremgår nedenunder. 

 

Emne OPR 23 OMP 23 TB 23 KOR 23 Forbrug Rest budget Forbrug % 

Administrations område 169.349 760 -11.978 158.131 133.914 24.217 84,7% 

Teknisk område 49.474 685 -677 49.482 44.271 5.211 89,5% 

Erhvervsområde 26.619 0 -4.303 22.316 10.492 11.824 47,0% 

Familie område 326.178 0 -6.524 319.654 282.461 37.193 88,4% 

Læringsområde 309.046 -160 -10.181 298.705 234.474 64.231 78,5% 

Forsyningsområde 15.174 -685 -347 14.142 16.448 -2.306 116,3% 

Driftsomkostninger 895.840 600 -34.010 862.430 722.059 140.371 83,7% 

Anlægsområdet 79.747 0 750 80.497 77.561 2.936 96,4% 

Drifts-og anlægsudgifter 975.587 600 -33.260 942.927 799.620 143.307 84,8% 

Indtægter -996.928 0 -33.963 -1.030.891 -816.538 -214.352 79,2% 

Resultat før status -21.341 600 -67.223 -87.964 -16.918 -71.045 19,2% 

Statusområdet 18.348   0 89.416 

Det forventes at kassebeholdning vil være påca.  

kr. 8,9 mio. efter besparelse 

Resultat 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

-2.993 600 -67.223 1.452 

Primo kassebeholdning 7.422     7.422 

Ultimo kassebeholdnig 10.415 -600 67.223 8.874 

 

Samlet set er der nogle sagsområder som figurerer med et overforbrug. Samlet forbrug ligger på 84,8 %. De 

budgetterede ramme blev sænket med i alt kr. 32,6 mio. i forbindelse med besparelsesrunden ultimo august. 

Der pågår stadig et tilpasningsarbejde i forhold til denne beslutning, hvor omkostningsreduktioner løbende 

bliver foretaget, og de nødvendige høringer løbende foretages. Det må påpeges, at der nogle steder foregår 

dette arbejde alt for sendrægtigt. Det gør at der p.t. forventes et løn budgetoverskridelse på mellem kr. 10-15 

mio. kr.  

 

I forhold til status budgetopgørelse ser det ud til at der er et budgetoverskud på kr. 16,9 mio. Kassebehold-

ningen er langsomt opadgående, men der skal fortsat ske en stram økonomisk styring, og kun de aller nød-

vendigste udgifter kan afholdes. Dette bl.a. på grund af, at såfremt tillægsbevillinger som vedrører Forvalt-

ningen for Familie og Teknik  bliver godkendt, vil det medføre en reduktion af kassebeholdningen med kr. 

19,2 mio. og vil således formindske det forventede resultat. Det vil desuden medføre, at den gransknings-

rapport som Kommunalbestyrelsen har afgivet til Departementet for Finanser, ikke kunne blive fuld indfriet. 
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Der er udgifter på kr. 10,1 mio. som kommunen skal afholde efter status tidspunktet, og det til trods for, at 

forvaltningerne løbende bliver rykket for at sørge for disse. Ud af disse udgør kr. 7,5 mio. som skal afholdes 

af Forvaltningen for Famliie, hvoraf de kr. 2,2 mio. vedrører 2022. Såfremt disse udgiftsposter er blevet ek-

spederet til tiden vil forbruget være oppe på 93,9 %.  

 

Økonomiudvalget: 

 

ADMINISTRATION OPR 2023 OMP 2023 TB 2023 KOR 2023 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

FOLKEVALGTE 16.298   -1.846 14.452 10.895 3.557 75,4% 

ADMINISTRATION 124.159 760 -7.257 117.662 102.632 15.030 87,2% 

IT 13.234   -59 13.175 11.768 1.407 89,3% 

Tværgående aktiviteter 15.658   -2.816 12.842 8.619 4.223 67,1% 

INDTÆGTER -996.928   -33.963 -1.030.891 -816.538 -214.352 79,2% 

ADMINISTRATION -827.579 760 -45.941 -872.760 -682.625 -190.135 78,2% 

 

Der er et forbrug på 79,8 % af den del af budgettet som vedr. Økonomiudvalget, hvor 79,2 % af de budgette-

rede indtægter er blevet indtægtsført. 

 

Omkostninger til folkevalgte kører normal indtil nu, selv efter sparerunden. Der pågår stadig rejser for folke-

valgte, hvor det dog forventes, at budgettet vil blive overholdt. 

 

Der blev i administrationen blevet sparet kr. 6,5 mio. herunder stram prioritering af rejser, indkøb af større 

ting og afventer besættelse af ubemandede stillinger. I forhold til timelønnede vil der ske besparelser for 

resten af året på grund af tilpasning af antallet medarbejdere rundt omkring i forhold til tiden før covid-19, 

samt på grund af beslutningen om, at nogle af de ubemandede stillinger ikke bliver bemandet lige foreløbig; 

og igen, det skal gøres opmærksom på, at der sker løbende vurderinger af højt prioriterede stillinger. Der er 

sket opbremsning i rejsevirksomhed og der sker løbende vurdering af prioriterede rejser.  Der er dog fortsat i 

fællesadministrationen alt for et højt forbrug. Der er også udbetalt fratrædelsesgodtgørelser for medarbejdere 

som måtte forlade deres stillinger. 

 

Der er ikke fundet besparelser indenfor IT området. Det skyldes bl.a. at internet og telefon er blevet centrali-

seret hvor det tidligere lå ude på de enkelte steder. IT området sikrer fælles IT herunder sikkerhed og abon-

nementer. Herunder MitID, NemKonto medfører høj sikkerhed som betyder forøgede udgifter for kommu-

nen.  

 

Der blev f.s.v. Lokaludvalgene også sparet i alt kr. 2,0 mio. I de mindre lokale bestyrelser blev der i alt 

sparet kr. 0,5 mio. Trods besparelser er forbruget fortsat lvt, især på de mindre steder. Budgetforbruget i 

forhold til fordelingsnøglen ligger forbruget på 43,9 %. Budgetforbruget i byerne ligger også lavt, da det 

indtil nu ligger på 28,2 %. Sammen med de enkelte bychefer undersøger man p.t. hvorvidt der har været 

bogført fejlagtigt, og disse vil blive afdækket og løst inden året er omme. 

 

Budgetterede personindkomstskatter på kr. 449,0 mio. er blevet øget med kr. 33,8 mio. på baggrund af 

skatteindtægter pr. august. I disse tal er bloktilskud for oktober som indtægtsføres forud medtaget, hvorimod 

skatteindtægter indtægtsføres bagud, hvorfor det ligger lagt. Men generelt kører tingene som de skal. 

 

Andre indtægter, f.eks. ved frasalg af ejendomme, køb af boliger med lån, har der været flere, som har betalt 

forud. Dog ligger indtægterne lavere i forhold til budget på kr. 1,4 mio. da omkostningerne i forbindelse med 

disse også skulle fratrækkes, f.eks. ligger de forventede indtægter kr. 1,0 mio. laver pga. kursændring. Der er 

her tale om boligfinansiering med offentlig lån. 
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Udvalget for Teknik: 

 

DET TEKNISKE OMRÅDE OPR 2023 OMP 2023 TB 2023 KOR 2023 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Veje, broer, trapper, mv. 4.275 -1.150 -59 3.066 2.544 522 83,0% 

Snerydning, renholdelse 5.943 -814 -49 5.080 4.005 1.075 78,8% 

Levende ressourcer 2.244 309 -36 2.517 2.314 203 91,9% 

Kommunale virksomheder 4.300 1.396 -80 5.616 5.485 131 97,7% 

Brandvæsen 13.043 -4 -92 12.947 10.394 2.553 80,3% 

Teknisk virksomhed 19.669 948 -361 20.256 19.529 727 96,4% 

Teknisk drift 49.474 685 -677 49.482 44.271 5.211 89,5% 

 

Som een af de væsentligste forhold kan nævnes, at der efter godkendelse af budget for 2023, blev det hos 

Grønlands Selvstyre besluttet om ikke længere at give dispensation for affaldsbrænding. Dette forhold har 

haft en budgetindvirkning lige fra årets start, da det også fik en negativ konsekvens i forhold til tømning af 

lossepladserne i bygderne. Det betød indvidere, at der skulle etableres et system, hvor affald skulle 

indpakkes og transporteres væk, herunder især fra lossepladsen i Upernavik. Ansøgning om tillægsbevilling 

blev ikke godkendt og det hele skulle finansieres over det eksisterende budget, hvilket ikke kunne indfries 

fuldt ud. Desuden skulle der på baggrund af politisk beslutning findes generelle 2,0 % budgetbesparelse i 

løbet af sommeren, hvilket gjorde udfordringerne endnu mere udfordrende. Mangel på maskiner, betød, at 

der skulle lejes maskiner, og hvis ikke man gør det, ja, så betyder det mange mandetimer, og det kan stadig 

ses i vores budgetforbrug. 

 

 

Forsyning: 

 

FORSYNING OPR 2023 OMP 2023 TB 2023 KOR 2023 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Renovation 11.680 -2.651 -227 8.802 10.331 -1.529 117,4% 

Forsyningsvirksomheder 3.494 1.966 -120 5.340 6.117 -777 114,5% 

Forsyningsvirksomheder 15.174 -685 -347 14.142 16.448 -2.306 116,3% 

 

Der forventes med at der kun delvis vil blive dækket på de store forbrug for resten af året, især under 

kontoen, forsyning. Det er nødvendigt at der foretages store besparelser for at holde budgetoverskridelserne 

lavest muligt. Derfor har det været sådan siden august, at kun de allernødvendigste driftsudgifter bliver af-

holdt. Ny ansættelser har ligget meget lavt, og nogle stillinger er blevet nedlagt. Det er sket under hhv. 

kontoene teknik og forsyning. Under alle omstændigheder vil det dog være sådan, at der ultimo året vil være 

store budgetoverskridelse, hvilket bør dækkes med en tillægsbevilling. 
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Anlægsområdet: 

 

ANLÆGSUDGIFTER OPR 2023 OMP 2023 TB 2023 KOR 2023 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Udvikling og uddannelse    18.919     18.919 14.738 4.181 77,9% 

Erhvervsudvikling      7.000     7.000 7.230 -230 103,3% 

Sociale formål     2.953 -950   2.003 3.683 -1.680 183,9% 

Teknik, miljø og plan   10.573 -500 -250 9.823 6.040 3.783 61,5% 

Fritid, kultur og religion   7.179 -1.450   5.729 1.314 4.415 22,9% 

Infrastruktur      19.194 -150   19.044 23.113 -4.069 121,4% 

Forsyning      9.929 3.050   12.979 14.780 -1.801 113,9% 

Beredskab og kriminalforsorg    0   1000 1.000 1.070 -70 0,0% 

Administration      4.000     4.000 5.593 -1.593 139,8% 

ANLÆGSUDGIFTER 79.747 0 750 80.497 77.561 2.936 96,4% 

 

Forbruget på Anlægsområdet ligger på 96,4 %. Således har der sommeren igennem været høj budgetforbrug 

på grund af byggeri. Sammenlignet med sidste år ligger det lidt højere, som bl.a. kan forklares ved, at der har 

været en del kontraktbundne projekter, som har manglet bevilling. Evt. budgetoverskridelse på dette område 

vil blive delvis finansieret af de bevillinger, som hører til projekter som bliver forsinkede. 

 

Udvalget for Erhverv: 

 

FORVALTNING ERHVERV OPR 2023 OMP 2023 TB 2023 KOR 2023 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Beskæftigelsesfr. foranstalt. 1.703   -159 1.544 473 1.072 30,6% 

Revalidering 1.907 -400 -1.315 192 653 -461 340,1% 

Kommunalt erhvervsengagem. 6.850   -565 6.285 2.254 4.031 35,9% 

Majoriaq 11.057 400 -2.164 9.293 4.858 4.435 52,3% 

Arbejdsmarkedsydelser 5.102   -100 5.002 2.254 2.748 45,1% 

FORVALTNING ERHVERV 26.619 0 -4.303 22.316 10.492 11.824 47,0% 

 

Der har ikke været budgetoverskridelse i det første halvdel af året. Nogle af de projekter, som var blevet 

planlagt at blive gennemført i det andet del af året, er blevet udskudt til næste år, på grund af besparelser.  De 

fremviste tal er efter at der har været foretaget besparelser på kr. 4,303 mio. fra området, godkendt i Økono-

miudvalget. 

 

Første refusionsbetaling til sagsområder som ligger under Majoriaq er i henhold til resultatkontrakten ind-

tægtsført, og der vil også være besparelser her, uden at det går ud over de forpligtelser der er i området.  

 

Der forventes at ske aktivering af ledige i november-december i alle byer, inden for de budgetterede rammer. 

Tallene på de månedlige revalidering ligger fortsat lavt, og indsatsen for resten af året vil kunne gennemfø-

res indenfor budgettet. 
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Udvalget for Familie: 

 

FORVALTNING FAMILIE OPR 2023 OMP 2023 TB 2023 KOR 2023 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Fripladser, daginst.området 256   -5 251 301 -50 119,9% 

Hjælpeforanst. for børn og unge 68.781 3.650 -1.213 71.218 62.428 8.790 87,7% 

Førtidspension 55.190   -20 55.170 47.159 8.011 85,5% 

Underholdsbidrag 292   0 292 26 266 9,0% 

Offentlige hjælp 5.552 -850 0 4.702 3.430 1.272 73,0% 

Andre sociale ydelser 7.193 -1.350 -26 5.817 5.050 768 86,8% 

Ældreforsorg 90.462 -1.450 -3.409 85.603 82.367 3.237 96,2% 

Handicapområdet 97.881   -1.841 96.040 81.223 14.817 84,6% 

Andre sociale udgifter 571   -11 560 477 83 85,2% 

FORVALTNING FAMILIE 326.178 0 -6.524 319.654 282.461 37.193 88,36% 

 

Der fremvises her status afrapportering pr. 17. oktober. Ifølge budgettet skulle forbruget ligge på 80,0 % men 

ligger nu på 88,0 %.  

 

I forbindelse med udarbejdelse af budgettet har man lagt budgettet ud fra de kendte talmateriale, men hvor 

der sidenhen er sket besparelser. I forbindelse med kommunens generelle 2,0 % besparelse er budgettet for 

familieområdet sænket med kr. 6,5 mio., hvilket har medført at der i flere konti er sket budgetoverskridelser. 

Budgetoverskridelser i de enkelte konti er dækket fra andre konti, som ikke havde haft overskridelser, men 

det er ikke alle overskridelser der er dækket, bl.a. fordi det har været nødvendigt at afholde udgifter som 

overskred de budgetterede rammer. Desuden blev der i forbindelse med udarbejdelse af budgetter beskåret 

nogle konti, herunder vedr. anbringelser på døgninstitutioner og behandling. Samlet set ser det ud til, at der 

på kontoen vil ske budgetoverskridelse, og det er blevet nødvendigt med en ansøgning om ekstrabevilling. 

 

Der er sket forhøjelse af takster til modtagere af ydelser og aldersrente, samt førtidspension i henhold til 

cirkulære, hvilket har nødvendiggjort at regulering er sket med tilbagevirkende kraft fra året før. 

 

Der søges en ekstrabevilling på kr. 13,9 mio. til dækning omsorg af handicappede, ældreforsorg og arbejde 

med børn og unge anbringelser til døgninstitutioner.  

 

 

Udvalget for Inerisaavik: 

 

FORVALTNING UDVIKLING OPR 2023 OMP 2023 TB 2023 KOR 2023 FORBRUG REST BUDGET FORBRUG I % 

Hjælpeforanstalt. for børn og unge 5.477 58 -498 5.037 3.618 1.419 71,8% 

Daginstitution for børn og unge 84.710 0 -4.053 80.657 61.224 19.433 75,9% 

Skolevæsenet 174.909   -4.233 170.677 134.764 35.913 79,0% 

Biblioteksvæsen 643   -158 485 360 126 74,1% 

Fritidsvirksomhed & Tilskud 40.040 -218 -1.088 38.734 32.362 6.372 83,5% 

Museer 3.267   -151 3.116 2.147 969 68,9% 

FORVALTNING UDVIKLING 309.046 -160 -10.181 298.705 234.474 64.231 78,5% 

 

Forbruget i Forvaltning for Inerisaavik ligger på 78,5 %. Der er således balance i forhold til budgettet. Dog 

er der sket tilpasning mellem kontoene på baggrund af kommunalbestyrelsens beslutning på sit møde d. 29. 

september 2023. I forbindelse med budgetændringer har man bevidst arbejdet med ikke at ramme borger-

service. Der er et mindreforbrug i forbindelse med, at der ikke er besat stilling som miljøarbejder for børn og 

unge området i Qaanaaq. 
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Der er et markant overforbrug fra fælleskontoen til timelønnede medarbejdere, som skyldes, at der iblandt 

månedslønnede er flere som er på barselsorlov. På 6 steder ud af 22 dagtilbud har der været 

budgetoverforbrug, som skyldes indkøb af inventar og småreparationer. Der har været mindreforbrug til 

timelønnede i de 4 dagtilbud som findes i bygderne pga. mangel på arbejdskraft, ligesom det er vanske-ligt at 

rekruttere dagplejere i 3 bygder. I to bygder har der været overforbrug til timelønnede, men skal flyttes til 

kontoen for månedslønnede. 

 

Det årlige budget følges. Der er dog sket budgetoverskridelser i en del konti. Specielt kan nævnes at der på 

enkelte bygdeskoler er der sket et overforbrug. I bygderne i Qaanaaq distrikt er der sket markant 

overskridelse vedr. månedslønnede og timelønnede, som skyldes, at der var blevet flere skoleelever, hvilket 

har bevirket at der er blevet brugt flere timer til timelærere. 

 

Der er fortsat udfordringer i forhold til el, vand og varme udgifter. I nogle bygder er elforbruget meget højt 

og der er sket overskridelser. Specielt kan nævnes, at skolen i Qaanaaq har haft et overforbrug af opvarm-

ning og el. AJB i Ilulissat har brugt meget vand og opvarmning. 

 

Disse budgetoverskridelser vil blive korrigeret på de enkelte steder indenfor den samlede ramme. 

 

Der er et stort timeforbrug på timelønnede i fritidsområdet. Det skyldes, at der ikke er afsat pulje til vikarer, 

og vikarer er nødvendige i forbindelse med sygdom blandt de fastansatte. Der blev indkøbt skærme i 

forbindelse med ibrugtagningen af hjemmeside www.sammisassat.gl. Der blev indkøbt udstyr til 

kunstgræsbanen i Upernavik. 

 

Der er i fritidsklubben i Saqqaq sket overforbrug på kontoen for timelønnede. Konto vedr. 14 dages lønnede 

på idrætshallen i Ilulissat har set budgetoverskridelse på grund af aktiviteter i løbet af året, og herudover 

udbetalt løn for overtimer. SFO, værested for børn, her er der konto for 14 dages lønnede overskredet. Disse 

budgetoverskridelser vil blive korrigeret på de enkelte steder indenfor den samlede ramme. 

 

Videre forløb 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen om at pålægge udvalgene om, for 

resten af året, at der kun foretages de allernødvendigste udgifter med henblik på at holde de forventede 

budgetoverskridelser lavest muligt. 

 

Beslutningen om at gennemføre besparelser gælder stadig. Ansøgninger om ekstrabevilling fra forvalt-

ningerne vil blive dækket på baggrund af en stram prioritering. Alt udgiftsforbrug til noget man ikke har 

forpligtelse om stoppes, og forvaltningerne gransker deres konti igennem på ny med henblik på at finde 

midler til dækning af overskridelserne. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

Ud fra de afholdte udgifter som ikke er blevet betalt endnu, budgetterede overskridelser på lønkontiene og 

driften hos hhv. Forvaltningerne Familie og Teknik som sker med budgetoverskridelse, forudsat at der ikke 

sker ændringer i disse, vil det samlet set betyde, at underskuddet vil blive på kr. 28,1 mio., og herudover vil 

kassebeholdningen blive negativ og være mellem kr. 25,0-30,0 mio.  

 

Forventede refusioner fra Grønlands Selvstyre og andre, herunder i forhold til byggeri vedr. alderdomshjem-

met i Upernavik på kr. 1,9 mio., samt asfaltering for andre til kr. 1,6 mio. vil kunne påvirke tallene, samt 

byggeprojekter, som ikke vil kunne nå at blive gennemført i år for et beløb på kr. 4,8 mio.  

 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29 af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 Inatsisartutlov nr. 13 af 1. december 2021 om ændring af Inatsisartutlov om kommunernes og 

Grønlands Selvstyres budgetter og regnskaber 

http://www.sammisassat.gl/
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Sagsbehandling: 

 

Stående udvalg 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Aningaasaqarnermi Ataatsimiititaliami aaliangerneq: 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

 Udvalget godkender den økonomiske forbrug for resten af året ved en prioritering. 

 Udvalget godkender at ansøgnig om tillægsbevilling på kr. 14,9 fra Forvaltningen for Familie findes 

i andre forvaltninger 

 Udvalget godkender at ansøgning tillægsbevilling på kr. 5,3 mio. fra Forvaltningen for Teknik findes 

i andre forvaltninger 

 Udvalget godkender at der i forbindelse med prioriteringen af, hvor forannævnte tillægsbevillinger 

kan finansieres fra, hentes midler fra de forvaltninger som har underforbrug. 

 Udvalget godkender de forslag til dækning som er oplistet i bilag 004-07 

 

Beslutning: 

Indstillingen godkendt. Kr. 6,7 mio. dækkes fra kassen, da disse vedrører lovbundne opgaver. Borgmester-

koalitionen kræver, at man så vidt muligt undgår budgetoverskridelser. 

 

Indstilling:  

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

 beslutningen i Økonomiudvalget tiltrædes. 

 

 

 

Bilag: 

Bilag 004-01: Samlet balance 

Bilag 004-02: Udvalgsreferater 

Bilag 004-03: Ansøgning om ekstrabevilling fra Forvaltningen for Familie 

Bilag 004-04: Ansøgning om ekstrabevilling fra Forvaltningen for Teknik 

Bilag 004-05: Ansøgning om budgetomplacering fra Forvaltningen for Inerisaavik 

Bilag 004-06:  Gældsoversigt 

Bilag 004-07: Forslag til dækning af udgifter 

 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. Bogmesterkoalitionen præciserer, at man ikke accepterer budgetover-

skridelser. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 005 

KOM 121 Anlægsbudget for 2024 Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Forvaltningen forelægger revideret forslag til anlægsbudget for 2024. Ved 1. budgetforslag efterspurgte 

kommunalbestyrelsen en forøgelse af anlægsrammen samt indarbejdelse af alderdomshjemmet i Ilulissat.  

2. budgetforslag tager udgangspunkt i ovenstående samt i en overførsel af midler fra 2023 til 2024. 

Udvalget skal tage stilling til emnet, hvorefter punktet sendes til videre behandling hos Økonomiudvalget og 

Kommunalbestyrelsen. 

 

Sagsfremstilling: 

Budgetrammen for anlægsbudgettet i 2024 var fastsat til t.kr. 69.465. Medregnes projekt for alderdomshjem 

Ilulissat samt overførsel af midler, bliver anlægsrammen nu kr. 88,320 mio. 

Der i løbet af 2022 og 2023 er indgået kontrakter på en række flerårige anlægsprojekter. Sideløbende står 

kommunen over for en stor udfordring ift. affaldshåndtering i de kommende år. Alt sammen betyder det, at 

anlægsbudget for 2024 generelt er en fortsættelse af mange projekter samt tilføjelse af få kritiske. 

Nedenfor listes 4 projekter med følgende forklaringer: 

 

Projekt A omfatter projekter med resterende midler til overførsel til næste år.  

Projekt B omhandler planlagte projekter, hvor kommunen er bundet på kontraktaftaler. 

Projekt C indbefatter projekter, der er finansieret igennem øremærkede midler fra Selvstyrets bloktilskud. 

Projekt D er anbefalede og kritiske projekter. 

 

Herunder fremstilles økonomisk oversigt og fremskrivning af anlægsbudgettet. Med introduktionen af 

alderdomshjem i Ilulissat er det sociale formål steget betragteligt i de forestående overslagsår. 

 
ANLÆGSUDGIFTER Regnskab 2021 Foreløbige R2022 B2023 BF1-2024 BF2-2024 OÅ 2025 OÅ 2026 

Udvikling og uddannelse 20.849 15.913 18.919 20.681   21.981  20.681  20.681  

Erhvervsudvikling 2.972 7.090 7.000 4.000   4.000  4.000  4.000  

Sociale formål 13.306 12.118 2.253 2.000   12.000  20.000  14.700  

Teknik, miljø og plan 11.105 44.120 10.273 15.450   16.600  15.450  15.450  

Fritid, kultur og religion 3.814 3.272 5.729 4.600   4.600  4.600  4.600  

Infrastruktur 4.457   19.244 7.224   9.624  7.224  7.224  

Forsyning 13.244 18.756 12.329 10.515   10.515  10.510  10.510  

Beredskab og kriminalforsorg 3.402 4.374 1000 1.000   1.000  1.000  1.000  

Udenrig./inter. aktiviteter 12            

Administration 5.924 11.606 4.000 4.000   4.000  4.000  4.000  

ANLÆGSUDGIFTER 79.085 117.249 80.747 69.470 84.320 87.465 82.165 

 

A) Overførsler 
Kommunalbestyrelsen har d. 7. oktober 2022 vedtaget, at overskydende midler på anlægsprojekter fra 2023 

og frem skal overgå til en anlægs- og renoveringsfond. I samråd med revisionen er det imidlertid blevet 

klargjort; at introducere anlægsfonden midt i regnskabsåret 2023 er ekstremt omkostningstungt. Anlægs- og 

renoveringsfonden vil således først være gældende pr. 1. januar 2024, hvorfor der må ansøges om overførsel 

af resterende midler for følgende projekter. Det er på nuværende tidspunkt svært at give et endeligt restbeløb 

for pågældende projekter, hvorfor det præcise beløb vil blive afstemt ved årsskiftet. 

 

Konto vedr. Udvikling og uddannelse 

Projekt   Overførsel  

Daginstitution, Tasiusaq   600  

 

Ny daginstitution i Tasiusaq har oplevet forsinkelser i 2023, bl.a. grundet ændret placering som har afventet 
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nedrivning af bygning. Således er der resterende midler på kontraktbundet beløb til overførsel til 2024. 

 

 

Projekt   Overførsel  

Skole, Qaanaaq   700  

 

Renovering af skole i Qaanaaq har oplevet forsinkelser i 2023, bl.a. grundet manglende VVS-materialer, som 

ankommer og udføres i 2024. Således er der resterende midler på kontraktbundet beløb til overførsel til 

2024. 

 

Konto vedr. Teknik, miljø og plan 

Projekt   Overførsel  

Byggemodning, Upernavik   900  

 

Byggemodning i Upernavik nord har oplevet forsinkelser i 2023, bl.a. grundet manglende maskinpark hos 

entreprenøren KJ. Således er der resterende midler på kontraktbundet beløb til overførsel til 2024. 

 

 

Projekt   Overførsel  

Sullissivik, Qaarsut   250  

 

Midlerne skal bruges til istandsættelsesopgaver af mindre karakter i det eksisterende Sullissivik i Qaarsut. 

Udførende entreprenør bliver LASØ. Materialerne er forsinkede, hvilket betyder at opgaven først kan ud-

føres i sommeren 2024. 

 

Konto vedr. Infrastruktur 

Projekt   Overførsel  

Asfaltering, Uummannaq   1.600  

 

Asfaltering i Uummannaq har oplevet underforbrug og resterende materialer i 2023, bl.a. grundet uvejr og 

forsinkelser i fragt maskinel og udlægning. Således er der resterende midler på pågældende beløb til 

overførsel til 2024. 

 

 

 

 

Opgave   Overførsel  

Reparationer af veje, Qaanaaq   800  

 

Midlerne vil blive anvendt til reparationer af broen over elven og reparation af vejnettet i Qaanaaq. Der 

ventes blot på at den lokale entreprenør udviser interesse i opgaven, og det forventes at opgaverne kan blive 

udført i løbet af 2024. 

 

B) Kontraktbundne overslagsår 

Kommunen har følgende bundne anlægsprojekter i 2024. 
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Konto vedr. Udvikling og uddannelse 

Projekt  Budget 23 Budget 24 Budget 25 
Integreret Institution, Ilulissat  10.000 16.681 15.900 

 

Kommunalbestyrelsen besluttede i 2022, at der skal bygges ny kombineret daginstitution og børnehave i 

Ilulissat. Derfor skal der afsættes t.kr. 16.681 i 2024 iht. entreprisekontrakten med KJ Greenland. Projektet 

afsluttes i 2025. 

 

 

Projekt Budget 22 Budget 23 Budget 24 Budget 25 

Daginstitution, Tasiusaq 200 3.500 4.000 1.000 

 

Kommunalbestyrelsen har i 2022 besluttet at igangsætte ny daginstitution i Tasiusaq. Iht. 

entreprisekontrakten skal der i 2024 afsættes t.kr. 4.000. Byggeriet har oplevet forsinkelser og forventes 

færdig i 2025 ved entreprenør Qullilerisoq. 

 

Konto vedr. Sociale forhold 

Projekt  Budget 24 Budget 25 Budget 26 
Alderdomshjem, Ilulissat  10.000 18.000 12.700 

 

Kommunalbestyrelsen har netop besluttet at tilføje projektet til budget 2024 med opstart i starten af året. 

Derfor må der afsættes t.kr. 10.000 i 2024 iht. kontraktudkastet med KJ Greenland. Projektet afsluttes i 

2026. 

 

Konto vedr. Teknik, miljø og plan 

Projekt  Budget 23 Budget 24  

Byggemodning, Ilulissat  2.000 2.000  

 

Kommunen byggemodner ved dumpen i Ilulissat. Flerårig kontrakt er indgået med entreprenør KJ 

Greenland, hvorfor t.kr. 2.000 må afsættes på budgettet for 2024. 

 

 

Projekt 

Byggemodning, Uummannaq 

 Budget 24 

5.350 

  

    

Kommunen byggemodner ved ny bydel i Uummannaq vest. Kontrakt er indgået med entreprenør Lasø til 

udførsel af arbejdet i 2024 iht. afsatte beløb. 

 

Konto vedr. Fritid, kultur og religion 

Projekt Budget 22 Budget 23 Budget 24 Budget 25 

Fritidshjem, Ilulissat 1.500 4.029 4.600 4.127 

 

Kommunen bygger nyt fritidshjem i Ilulissat. Budgettet er i henhold til entreprisekontrakten, og der må for 

2024 afsættes t.kr. 4.600. Projektet har oplevet forsinkelser i 2022 og forventes afsluttet i starten af 2025 ved 

entreprenør Sannassisoq. 
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Konto vedr. Infrastruktur 

Projekt Budget 22 Budget 23 Budget 24  

Vej til lufthavn, Ilulissat 9.000 5.000 3.109  

 

Kommunalbestyrelsen besluttede i 2022, at vejen til eksisterende lufthavn i Ilulissat skal udvides ift. vejbane 

og fortov. Entreprenør KJ Greenland udfører arbejdet i årene 2022-2024, hvorfor ovennævnte beløb skal 

afsættes i 2024 iht. entreprisekontrakten. Overførsel af midler fra 2022 til 2023 på t.kr. 3.500 blev inddraget i 

kommunekassen, midler der sidenhen har manglet i det kontraktbundne projekt. 

 

Konto vedr. Forsyning 

Projekt Budget 22 Budget 23 Budget 24  

Lærerboliger, Saattut 2.657 4.129 2.000  

 

Kommunalbestyrelsen besluttede i 2022, at der skal opføres 2 nye lærerboliger i Saattut. Derfor skal 

ovennævnte midler afsættes iht. entreprisekontrakten med EJ Sanasut. Projektet afsluttes i 2024. 

 

Projekt  Budget 23 Budget 24 
Servicehus, Upernavik Kujalleq  3.000 2.500 

 

Kommunalbestyrelsen besluttede i 2023, at der skal opføres nyt servicehus i Upernavik Kujalleq. Derfor skal 

ovennævnte midler afsættes iht. entreprisekontrakten med Qullilerisoq. Projektet afsluttes i 2024. 

 

C) Selvstyret finansieret anlægsprojekter 

For 2024 har Selvstyret igennem forslag til bloktilskuddet afsat følgende midler: 

 

Konto vedr. Forsyning 

Projekt  Budget 24  

Boligprogram for bygder og yderdistrikter  9.015  

Midlerne kan bruges til boligbyggeri, byggeri af servicehuse og bygdekontorer. 

 

 

Konto vedr. Infrastruktur 

Projekt  Budget 24 
Kloakrenovering  2.115 

 

Konto vedr. Udvikling og uddannelse/Fritid, kultur og religion 

Projekt  Budget 24  

Anlæg for førskoler og skoler  23.732  

Midlerne kan bruges til renovering og nybyggeri af skoler og førskoler, herunder dagtilbud til børn. 

 

De samledes selvstyremidler kan fordeles som følger: 

 

 

Konto vedr. Forsyning 

Projekt  Budget 24  

Boligprogram for bygder, Saattut  2.000  

 

Der bygges 2 lærerboliger i Saattut. Byggematerialer er indkøbt og husene er opført i 2023. Resterende 

indvendige arbejder, herunder vvs og el, vil blive udført i 2024. 
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Projekt  Budget 24  

Boligprogram for bygder, Nuussuaq  4.515  

 

Der er et ønske fra den politiske arbejdsgruppe i Upernavik om opførsel af ny lærerbolig i Nuussuaq. Således 

foreslås det at afsætte midler til indkøb af bygherreleverance og delvis opførsel i 2024. 

 

Projekt  Budget 24 
Servicehus, Upernavik Kujalleq  2.500 

 

Servicehuset er igangsat ved entreprenør Qullilerisoq i 2023. Resterende midler skal således afsættes til 

færdiggørelse i 2024. 

 

Konto vedr. Infrastruktur 

Projekt  Budget 24  

Kloakrenovering, Uummannaq  2.115  

 

Midlerne kan afsættes til yderligere renovering af kloaknettet i Uummannaq, da behovet fortsat er stort. 

 

Konto vedr. Udvikling og uddannelse 

Projekt  Budget 24  

Daginstitution, Tasiusaq  4.000  

 

Entreprenør Qullilerisoq opfører byggeriet i årene 2022-2025, hvortil midlerne for 2024 vil gå. 

 

 

Projekt  Budget 24 
Integreret Institution, Ilulissat  16.681 

 

Entreprenør KJ Greenland opfører byggeriet i årene 2023-2025, hvortil midlerne for 2024 vil gå. 

 

Konto vedr. Fritid, kultur og religion 

Projekt  Budget 24  

Fritidshjem, Ilulissat  4.600  

 

Entreprenør Sannassisoq opfører byggeriet i årene 2022-2025, hvortil midlerne for 2024 vil gå. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

A) Konklusion på overførsler, A-Projekter: 

Følgende projekter er kontraktbundne i 2023 med resterende midler, som derfor må overføres til næste års 

anlægsbudget. Det er på nuværende tidspunkt svært at give et endeligt restbeløb for pågældende projekter, 

hvorfor det præcise beløb vil blive afstemt ved årsskiftet. 

Overskydende midler på anlægsprojekter vil fra 2024 og frem overgå direkte til anlægs- og 

renoveringsfonden. 

 

Projekt  Budget 24  

Daginstitution, Tasiusaq  1.900  

Skole, Qaanaaq     700  

Byggemodning, Upernavik  1.000  

Fritidshjem, Ilulissat  2.900  

Asfaltering, Uummannaq  1.600  

Servicehus, Upernavik Kujalleq     600  

4 huse Qaanaaq     400  

    

 I alt 9.100  
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Opgave  Budget 24  

Daginstitution, Tasiusaq     600  

Skole, Qaanaaq     700  

Byggemodning, Upernavik     900  

Sullissivik, Qaarsut     250  

Asfaltering, Uummannaq  1.600  

Reparation af veje, Qaanaaq     800  

    

 I alt 4.850  

 

B) Konklusion på bundne anlægsprojekter, B-Projekter: 

Følgende projekter er kontraktbundne og må derfor indgå i anlægsbudgettet. 

 

Projekt  Budget 24 
Fritidshjem, Ilulissat    4.600 

Integreret institution, Ilulissat  16.681 

Alderdomshjem, Ilulissat  10.000 

Vej til lufthavn, Ilulissat    3.109 

Byggemodning, Ilulissat    2.000 

Lærerboliger, Saattut    2.000 

Byggemodning, Uummannaq    5.350 

Daginstitution, Tasiusaq    4.000 

Servicehus Upernavik Kujalleq    2.500 

   

 I alt 50.240 

 

 

C) Konklusion på Selvstyre-finansierede anlægsprojekter, C-projekter: 

Følgende midler er øremærket via bloktilskuddet således:  

 

Projekt  Budget 24  

Boligprogram for bygder og yderdistrikter    9.015  

Kloakrenovering    2.115  

Anlæg for førskole og skoler  23.732  

    

 I alt 34.862  

 

Midlerne fra Selvstyret anbefales fordelt på følgende anlægsprojekter:  

 

Projekt  Budget 24  

Lærerboliger, Saattut    2.000  

Lærerbolig, Nuussuaq    4.515  

Servicehus, Upernavik Kujalleq    2.500  

Kloakrenovering, Uummannaq    2.115  

Daginstitution, Tasiusaq    4.000  

Fritidshjem, Ilulissat    4.600  

Integreret Institution, Ilulissat  16.681  

    

 I alt 36.411  
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Økonomiske konsekvenser: 

 

De tre overordnede ABC-projekter er som følger: 

 

Projekt  Budget 24  

A-projekter      4.850  

B-projekter    50.240  

C-projekter    36.411  

Nævnt 2 gange (i B og C)  - 29.781  

(Nævnt 2 gange: Fritidshjem Ilulissat, Integreret institution Ilulissat, Lærerboliger Saattut, Daginstitution 

Tasiusaq og Servicehus Upernavik Kujalleq) 

    

ABC-projekter  I alt 61.720  

 

 

D) Anbefalede anlægsprojekter, D-Projekter: 

Følgende projekter er anbefalede anlægsprojekter, herunder kritiske projekter for 2024. Projekterne 

indbefatter særligt fælleskommunale projekter, der er kritiske for kommunens affaldshåndtering, 

bygningsmasse, infrastruktur og beredskab. De anbefalede projekter er indarbejdet så vidt muligt i 

budgetforslaget iht. fordelingsnøgle for indbyggertal. 

 

 

Projekt  Budget 24 
Uummannaq   

Asfaltering, Uummannaq    1.000 

Upernavik   

Elevator alderdomshjem, Upernavik    2.000 

Tømning dump, Aappilattoq    1.600 

Qaanaaq   

Vejudbedring, Qaanaaq    1.000 

Ungdomsklub, Qeqertat      500 

Flodsikring, Siorapaluk      500 

Vandrør alderdoms- og elevhjem, Qaanaaq    1.000 

Fælles   

Kommunale bygninger, vedligehold og nedrivning    4.000 

Køretøjer, indkøb og reparation    4.000 

Vejudbedring, bygder    1.000 

ESANI udskibning    3.500 

Beredskabsskure    1.000 

Miljøfonden    1.500 

   

 I alt 22.600 

 

 

Konto vedr. Erhvervsudvikling 
Indkøb af køretøjer. Der mangler løbende nye køretøjer samt reparation af de nuværende for at bl.a. 

driftspersonale over alt i kommunen kan udføre deres arbejde.  

 

Konto vedr. Sociale formål 

Elevator alderdomshjem Upernavik. Udvidelsen af alderdomshjemmet i Upernavik ibrugtages efter planen i 

løbet af efteråret 2023. For at sikre kritisk adgang mellem den eksisterende bygning og tilbygningen er 

anlæggelsen af en ny elevator påkrævet. Entreprenør KJ har afgivet tilbud på opgaven, og skal byggeriet leve 

op til krav om afgangsforhold, må midler hertil afsættes på anlægsbudgettet sammen med en 

selvstyrerefusion. 
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Konto vedr. Teknik, miljø og plan 

Miljøfonden. Kommunen skal igen sende ansøgninger til Miljøfonden til næste år. Ansøgning omhandler 

forbedringer af affaldshåndteringen. For at søge til Miljøfonden kræver det, at kommunen finansierer 

minimum 30% af omkostningerne. Derfor er det også nødvendigt, at kommunen afsætter midler til dette 

formål. 

Vejudbedring bygder. Midlerne vil særligt gå til allerede igangsatte vejudbedringer i Kullorsuaq, Tasiusaq, 

Ukkusissat, Saattut og Ilimanaq. Resterende midler vil gå til andre bosteder, hvor behovet er størst. 

ESANI udskibning. Affaldssituationen i flere byer og bygder er presserende. For at afhjælpe dele af 

udfordringerne vil midlerne gå til en serviceaftale med ESAN i 2024 med henblik på udskibning af affald i 

Upernavik, Uummannaq og Ilulissat.  

Tømning af dumpen, Aappilattoq. Dumpen i Aappilattoq er overfyldt og mangler tømning. Samtidig 

muliggør Tasiusaqs placering nær Upernavik kort sejlads til en havn, hvor affaldet med det samme kan 

udskibes med ESANI, således det ikke forværrer affaldssituationen i Upernavik. 

Flodsikring Siorapaluk. Elven i Siorapaluk har ændret forløb og strømmer nu meget tæt på flere bygninger. 

For at flodsikre både huse og vejnet i bygden, kræver det givetvis et større udgravningsarbejde ved en 

lokalentreprenør. 

 

Konto vedr. Infrastruktur 
Asfaltering, Uummannaq. Der er indkøbt og udlagt asfalt i 2023 på strækningen ved havnen samt opfyldt 

vejhuller i Uummannaq. Resterende asfaltmaterialer står opmagasineret i byen, hvortil midler vil gå til 

udlægning af disse i 2024.  

Vejudbedring, Qaanaaq. Midlerne vil gå til fortsat udbedring af vejnettet i Qaanaaq, herunder bro- og 

grøftearbejde. 

 

Konto vedr. Forsyning 
Ungdomsklub, Qaanaaq. Ungdomsklubben i Qaanaaq mangler renovering, særligt indvendige lofter og 

belysning. Midlerne hertil blev sparet væk i slutningen af 2022, men udbedringen kan finde sted med en ny 

bevillingen i 2024. 

 

Konto vedr. Beredskab og kriminalforsorg 
Beredskabsskure. I flere bygder mangler der fortsat ordentlige depoter/skure til opmagasinering af 

beredskabets udstyr. I 2023 er der indkøbt beredskabsskur til hhv. Nutaarmiut og Qeqertat. En ny bevilling 

vil gå til opførsel af disse samt yderligere indkøb af nye beredskabsskure til bedre håndtering af brandfare i 

bygderne. 

 

Konto vedr. Administration 

Kommunale bygninger. Der er et større efterslæb på vedligehold af de kommunale bygninger i Avannaata 

Kommunia. Hvis der skal rådes bod på dette, kræver det mere end blot kritisk vedligehold af 

bygningsmassen, herunder planlagt periodisk vedligehold samt nedrivninger af gamle faldefærdige 

bygninger. I så fald må der for fremtiden afsættes flere midler til denne konto.  

 

D) Konklusion på anbefalede projekter, D-projekter: 

Ifølge ovenstående tal, vil anlægsbudgettet for 2024 fordele sig som fremgår herunder. 

 

Projekt  Budget 24   

ABC-projekter  61.720   

D-projekter  22.600   

     

ABCD-projekter  I alt 84.320   

 

Anlægsbudgettet vil således i 2024 være på t.kr. 88.570, hvoraf t.kr. 34.862 er Selvstyremidler.  

Iht. ovenstående budgetforslag 2024 betyder det samtidig, at anlægsmidlerne fordeles som følger på 

kommunens områder. Skal budgetfordelingen for perioden 2023-2025 være tilsvarende fordelingsnøglen, 

kan anlægsbudgettet for 2025 samtidig fremskrives således: 
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Agguaariaaseq  Innuttaasut B 2023 BF1 2024 OÅ 2025        2023-2025 

 
Ilulissat    5.127 30.729 26.390 23.865 80.984 

Procentdel   47,0% 47,0% 48,4% 45,6% 47,0% 

(pituttoriikkat)    (26.882) (26.390) (20.027)   

         

Uummannaq   2.285 13.773 10.465 11.900 36.138 

Procentdel   21,0% 21,1% 19,2% 22,7% 21,0% 

(pituttoriikkat)    (4.629) (7.350) (0)   

         

Upernavik   2.767 17.345 14.615 11.800 43.760 

Procentdel   25,4% 26,5% 26,8% 22,5% 25,4% 

(pituttoriikkat)    (6.500) (6.500) (2.300)   

         

Qaanaaq   722 3.500 3.000 4.800 11.300 

Procentdel   6,6% 5,4% 5,5% 9,2% 6,6% 

(pituttoriikkat)    (2.000) (0) (0)   

              

Katinneri   10.901 kr. 65.347  kr. 54.470 kr. 52.365  
      
Kommunimi 
ataatsimoorussat  15.400 15.000 17.100  

(agguaariaatsip avataatigut)    

    

Nuussinerit 2024   4.850   

(2023 agguaariaatsimiipput)    

    

Utoqqaat illuat Ilulissat 10.000 18.000  

(agguaariaatsip avataatigut)    

    
Missingersuutit 
sinaakkutaat    kr. 80.747 kr. 84.320 kr. 87.465  

 

 

 

 

  

 

Lovgrundlag: 

 

 Forslag til Finanslov for 2024, Grønlands Selvstyre, 8. august 2023  

 Kommunalbestyrelsesmøde 7. oktober 2022 vedr. Anlægs- og renoveringsfonden 

 

 

Sagsbehandlingen: 

 

Udvalget for Teknik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for Teknik: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for Teknik om, at: 

- godkende forslaget til anlægsbudget for 2024, herunder projekter vedr. konti ABCD. 
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Beslutning: 

Godkendt 

Fra medlemmet Sakio Fleischer ønskes det, at anlægsudregningen vises byvis inkl. alderdomshjemmet i 

Ilulissat. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget:  

Udvalget for Teknik indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

- Beslutningen i Udvalget for Teknik tiltrædes 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt med de trufne ændringer. 

Budgetforslag på kr. 3,5 mio. under D-projekter til ESANI, er allerede medtaget under budgetforslaget vedr. 

den samlede udskibningsplan af affald på kr. 10,9, blev der opnået enighed om, at fordele beløbet til 

følgende: 

  

- Indkøb af 3 snescootere til tre navngivne bygder jf. pkt. 148 kr. 400.000,-  

- Vejforbedring i Qeqertaq kr. 500.000,- 

- Fragt af 2 indkøbte kunstgræsbaner til 2 bygder kr. 100.000,- 

- For at dæmpe på regulering af takstblad (dag-og natrenovation) på kr. 2,6 blev der afsat kr. 1,0 mio. 

- Tegning af standardmodel for minihal i bygderne (Stålhaller) kr. 300.000,- 

- Uummannami Qatserutaasivimmi qamuteralaat kr. 150.000,- 

- Materiel og vejforbedring i bygder kr. 950.000,- 

- E-sport kr. 100.000,- 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

- tiltræde beslutningen i Økonomiudvalget 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 005-01: Anlægsbudget for 2024 

Bilag 005-02: Referater fra møder i de politiske arbejdsgrupper vedr. anlægsønsker 

Bilag 005-03:    Anlægsønsker 

 

 

Beslutning: 

 

Amerlanerussuteqartunit inassuteqaat akuerineqarpoq. Indstillingen blev godkendt af et flertal. 

Minik Høegh-Dam (AT) stemte imod, med den begrundelse, at der var afsat for lidt til beredskab. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 006 

KOM 122 Budget for 2024 – 2. Behandling Journal nr.  

 

Resumé: 

 

 

Budgettet for 2024, samt budget for overslagsårene 2025-2027 med indstillinger fra de stående udvalg, og 

efterfølgende behandlet i budgetseminaret forud for 2. behandling, fremættes her til behandling i Økonomi-

udvalget 

 

Sagsfremstilling: 

 

Budgettet for 2024, samt budget for overslagsårene 2025-2027 fremsættes hermed efter forslaget har været 

til behandling i stående udvalg. Henstillingerne fra budgetseminaret er indarbejdet i budgetforslaget. Økono-

miudvalgets ansvar og beføjelser er samtidig beskrevet i nærværende sagsfremstilling. 

 

Ansvarsområde R2021 
Foreløbige 

R2022 
B2023 BF1-2024 BF2-2024 BS OÅ 2025 OÅ 2026 OÅ2027 

Allaffissorneq/Administrations område 175.769  185.435  166.791  160.548  160.829  160.548  160.548  160.548  

Teknikeqarfnermut/ Teknisk område 62.382  59.573  48.797  45.974  45.876  45.876  45.876  45.876  

Inuussutissaqarnermut/Erhvervs 

område 
21.555  21.324  22.316  24.908  24.268  23.116  23.016  23.016  

Ilaqutareeqarnermut/Familie område 322.965  365.382  319.653  323.220  328.393  328.093  328.093  328.093  

Inerisaanermut/Udviklings område 296.269  304.105  300.969  315.178  308.337  308.337  308.337  308.337  

Pilersuineq/Forsyningsvirksomhed 13.774  19.379  14.577  14.719  25.619  50.819  51.919  51.619  

Ingerlatsinermut 

aningaasartuutit/Driftsomkostninger 
892.713 955.198 873.103 884.547 893.322 916.789 917.789 917.489 

Sanaartukkat/Anlægsområdet 79.085  117.249  80.747  69.470  84.320  87.465  82.165  82.165  

Ingerlatsineq sanaartornerlu/Drift 

og anlægsudgifter 
971.798 1.072.447 953.850 954.017 977.642 1.004.254 999.954 999.654 

Isertitat/Indtægter -994.828  -1.033.620  -1.030.891  -1.096.447  -1.113.927  -1.113.927  -1.113.927  -1.113.927  

Nikeraartaasut sioqqullugit/Resultat 

før status 
-23.030 38.827 -77.041 -142.430 -136.285 -109.673 -113.973 -114.273 

Nikeraartaasut/Statusområdet 45.869 -22.952 78.494 78.494 67.012 67.012 67.012 67.012 

Ukiumut inernerusoq/Årsresultat 22.839 15.875 1.453 -63.936 -69.273 -42.661 -46.961 -47.261 

Ukiup aallartinnerani karsi/Primo 

kassebeholdning 
46.136 23.297 7.422 8.875 8.875 78.148 120.809 167.770 

Ukiup naanerani karsi/Ultimo 

kassebeholdning 
23.297 7.422 8.875 72.811 78.148 120.809 167.770 215.031 

*R2022 inernerungallartoq takutinneqarpoq 

 

I forbindelse med 2. behandling er budgettet sammenlignet med 1. behandling, inkl. anlæg,. 23,6 mio. højere, 

og estimatet for indtægter er kr. 17,5 mio. højere. Arbejdet med det formål at sænke driftsudgifterne og 

rationalisere bør fastholdes, såfremt der skal skabes råderum for nybyggeri og optagelse af lån. Det er 

nødvendigt også set i lyset af udgiftspresset i forhold til det sociale område og håndtering af affaldet. 

 

Kommunalbestyrelsen besluttede på et møde d. 4. september 2023 i forbindelse med sparerunden, at der skal 

arbejdes for at nå en kassebeholdning på 5 %, fratrukket samtlige udgifter. Budgetforslaget for 2024 udviser 

en kassebeholdning på 8,0 % i sit foreliggende form. 

 

Ud fra oplysninger fra Skattestyrelsen er de forventede indtægter fra de personlige indkomstskatter i 2024 

steget til kr. 540,8 mio. hvor tallet ligger på kr. 478,0 mio. for 2023. Dette kan dog også ændre sig, udfra de 

faktiske forhold, derfor er  det vigtigt, at man til stadighed fører en stram økonomisk styring, hvor man nøje 

foretager sig grundige vurderinger på alle udgiftsområder og sikrer sig mod uforudsete udgifter ved at have 

en høj kassebeholdning, således man undgå situationer, hvor tingene går helt skævt. 
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Økonomiudvalget: 

 

ADMINISTRATION R2021 *R2022 B2023 BF1-2024 BF2-2024 OÅ 2025 OÅ 2026 OÅ2027 

Udgifter til folkevalgte 14.558 14.566 14.830 12.127 12.127 12.127 12.127 12.127 

Den kommunale forvaltning 132.195 143.332 127.278 122.767 123.048 122.767 122.767 122.767 

Kantinedrift -23               

IT 13.570 16.771 13.175 13.676 13.676 13.676 13.676 13.676 

Tværgående aktiviteter 15.715 10.766 11.508 11.978 11.978 11.978 11.978 11.978 

Indtægter -994.828 -1.033.620 -1.030.891 -1.096.447 -1.113.927 -1.035.026 -1.035.026 -1.035.026 

ADMINISTRATION -818.813 -848.185 -864.100 -935.899 -953.098 -874.478 -874.478 -874.478 

*R2022 det foreløbige resultat vises 

 

I det følgende kommenteres ændringerne i budgettet sammenlignet med 2023. 

 

Vederlag til medlemmer af Kommunalbestyrelsen og de stående udvalg er reguleret i henhold til de 

gældende regler, og de variable omkostninger er også tilpasset i forhold til de historiske forbrug, herunder 

reducere budgetter for rejser, som lå ret højt. Det årlige udvalgsrejser er indarbejdet, til trods for, at deres 

rejser endnu ikke er besluttet, hvor de skal hen. 

 

Udgifter til lokaludvalgene bliver kr. 400.000 højere beregnet ud fra indbyggertallene, inkl. grundbeløbet på 

kr. 50.000. 

 

Udgifter til bygdeudvalgene bliver kr. 110.000 lavere beregnet ud fra indbyggertallene, inkl. grundbeløbet på 

kr. 50.000. 

 

Driftsomkostningerne og de variable omkostninger i den kommunale administration er blevet reduceret med 

kr. 4,7 mio., herunder i forhold til timelønnede, og tilpasning af normeringer for månedslønnede på central-

administrationen. Der er samlet set marginalt stigning for månedslønnede i byerne, og et fald for timelønne-

de. I forhold til den ændrede struktur, hvor fælleskommunikation er blevet centraliseret, er der sket nogle 

ændringer indenfor IT området. 

 

Udgifter til IT området er blevet tilpasset i forhold til den ændrede struktur. Udgifter til sikkerhed og stabil 

IT kommunikation ligger lidt lavere i forhold til 2023, men hvor der er sket mindre stigning i forhold til 

MitID og andre krav. Abonnementsopkrævning fra Inussuk-IT har vi endnu ikke modtaget, hvorfor det 

foreløbig er sat på uændret niveau.  

 

Der pågår arbejde med at ændre på forsikringsforhold. Hidtil har man tilrettelagt præmiebetalinger som 

årlige forsikringer, men hvor man ønsker at ændre det til et fortløbende forskringspræmie i en treårig 

periode. Det sker i et samarbejde med forsikringsmæglerselskabet Willis. Målet med ændringen er, at der 

kan spares op mod kr. 900.000 i årlige præmiebetalinger. 

 

Der er uændret tilskud til KANUNUPE. 
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Indtægter: 

 

Indtægter R2021 
Foreløbige 

R2022 
B2023 BF1-2024 

BF2-2024 

BS 
OÅ 2025 OÅ 2026 OÅ2027 

Personlig indkomstskat -461.527  -481.577  -479.427  -540.848  -540.848  -540.848  -540.848  -540.848  

Selskabsskat -8.676  -4.462  -3.500  -3.500  -3.500  -3.500  -3.500  -3.500  

Bloktilskud og udligning -524.352  -545.163  -552.843  -552.843  -570.323  -570.323  -570.323  -570.323  

Kapitalafkast, renter, kursudviling -3.155  -2.745  -1.961  -2.756  -2.756  -2.756  -2.756  -2.756  

Andre indtægter -328  -897  -1.000  -1.500  -1.500  -1.500  -1.500  -1.500  

Afskrivninger 1.780  1.224  7.840  5.000  5.000 5.000  5.000  5.000  

Indtægter -996.258  -1.033.620  -1.030.891  -1.096.447  -1.113.927  -1.113.927  -1.113.927  -1.113.927  

*R2022 inernerungallartoq takutinneqarpoq 

 

Der kommenteres ændringer på forslaget vedr. indtægter i det følgende: 

 

Vedr. indtægter fra personlig indkomsskatter i forhold til 2023 har Skattestyrelsen meddelt, udfra den 

faktiske udvikling, samt udfra estimater fremadrettet, at der vil være en stigning på ca. kr. 63,0 mio., således 

de forventede indtægter på denne konto er opreguleret til kr. 540,8 mio. Dette skal dog tages varsomt, da der 

kan ske uforventede situationer til alle tider. Derfor vil der ske revurderinger primo og medio næste år. Der 

er ingen ændringer i selskabsskat. Bloktilskuddet forøges med kr. 17,5 mio. sammenlignet med 2023, idet 

der her er tale om regulering til pris-og lønudviklingen, som er sat til 3,45 %. Desuden indeholder tallet kr. 

1,7 mio som er to reguleringer i forhold til aldersrente og offentlig hjælp. Dog er der mindre tilskud i forhold 

til skatteudligning, da der er sket forbedringer i borgernes økonomiske forhold. 

 

Det budgetterede overskud er sat til kr. 3,4 mio. vedr. kommunale udlejningsboliger, som baserer på bereg-

ninger fra INI A/S. Der er sket regulering på kr. 0,750 mio. vedr. afdrag og renter, samt kurstab på grund af 

høj renteniveau og hurtigere låneafvikling fra boligejere. 

 

Sammenlignet med 2023 er indtægterne i forbindelse med udlejning og salg forhøjet med kr. 500.000, hvor 

flere og flere af de borgere som har anskaffet sig boliger med offentlig lån, tilbagebetaler de offentlige lån 

før tid.  

 

Afskrivninger er mindre i forhold til året før, og forventning om fortsat at disse kan blive mindre, er niveauet 

sat til kr. 5,0 mio.  

 

 

Udvalget for Teknik: 

 

DET TEKNISKE OMRÅDE Regnskab 2021 *R2022 B2023 BF1-2024 BF2-2024 OÅ 2025 OÅ 2026 OÅ2027 

Veje, broer, trapper, mv. 9.467 6.782 4.216 5.260 5.260 5.260 5.260 5.260 

Snerydning, renholdelse 4.924 2.877 5.894 6.200 6.160 6.160 6.160 6.160 

Levende ressourcer 1.970 2.380 2.208 2.488 2.488 2.488 2.488 2.488 

Kommunale virksomheder 6.976 7.333 4.220 3.583 3.673 3.673 3.673 3.673 

Brandvæsen 14.048 14.471 12.951 13.043 13.043 13.043 13.043 13.043 

Teknisk virksomhed 24.995 25.730 19.308 15.400 15.252 15.252 15.252 15.252 

Teknisk drift 62.380 59.573 48.797 45.974 45.876 45.876 45.876 45.876 

*R2022 foreløbige resultat vises 

 

Vejanlæg, broer og trapper/gangbroer, samt autoværn forsyning i Ilulissat, Uummannaq og Upernavik. Der 

er indkøbt vaskemaskiner og tørretumblere, hvorfor behovet for nyindkøb kan være mindre i de kommende 

år, kort sagt, at behovet ikke vil være så stor i 2024. 
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På grund af stigning af udgifter til veje, broer, trapper, snerydning levende ressourcer og beredskab er disse 

hentet fra kommunale virksomheder og teknik for at sikre balance i budgettet. Dette har bevirket, at der 

måtte ske tilpasninger i forhold til rengøring i bygderne og mandskab i kommunale entreprenørpladser. I 

vedhæftede kan ses mandskabsforhold, og det forventes at det nok skal holde, forudsat at der arbejdes med 

de nødvendigste driftsopgaver. 

 

Forsyning: 

 

FORSYNING Regnskab 2021 
Foreløbige 

R2022 
B2023 BF1-2024 BF2-2024 BS OÅ 2025 OÅ 2026 OÅ2027 

Renovation 8.978 12.234 11.203 9.574 10.264 10.264 10.264 10.264 

Forsyningsvirksomheder 4.260 7.145 3.374 5.145 15.355 40.555 41.655 41.355 

Forsyningsvirksomheder 13.238 19.379 14.577 14.719 25.619 50.819 51.919 51.619 

*R2022 foreløbig resultat vises 
 

Budgetrammen vedr. Forsyning ligner rammen fra 2023, men skal samtidig ses sådan, at nogenlunde samme 

omfang opgaver skal løses. 

 

For at holde sig indenfor rammen har man skævet sig til regulering af brugerbetalinger, herunder dag-og nat-

renovation, tømning af slamtank, og højere takster for modtagelse af affald fra virksomhederne. Takstbladet 

vedrørende disse har været uændret gennem flere år, selvom mange forbrugsting er blevet dyrere, og lønud-

gifter har været stigende. Udgifter til dag-og natrenovation i bygderne har man taget udgangspunkt i den nye 

SIK overenskomst vedr. renovationsfolk. Der er også medtaget takstforhøjelser vedr. brug af kran ved 

havnen og skorstensfejning, således for at en større del af de faktiske udgifter til disse kan dækkes ved bru-

gerbetaling. Hvis det kan lade sig gøre vil det være muligt at fortsætte med disse ting. 

 

Udover disse reguleringer på brugerbetaling er der også sket tilpasning i forhold til areal-og bygge myndig-

hed. Desuden også i forhold til faktiske udgifter i forbindelse med sagsbehandlingen. Også priser for asfalte-

ring er ændret og på denne måde vil det være nemmere for kommunen og virksomheder at foretage asfalte-

ringsopgaver sammen. 

 

 

Udvalget for Erhverv: 

 

FORVALTNING FOR ERHVERV Regnskab 2021 *R2022 B2023 BF1-2024 BF2-2024 OÅ 2025 OÅ 2026 OÅ2027 

Bilag til anvis. + Udlæg Selvstyret 1.651 -1.197             

Beskæftigelsesfr.foranstaltninger 2.063 1.082 1.662 1.023 1.023 1.023 1.023 1.023 

Revalidering 953 899 1.849 1.012 1.065 1.065 1.065 1.065 

Kommunalt erhvervsengagement 3.163 4.913 6.285 10.237 10.326 9.174 9.174 9.174 

MAJORIAQ 8.454 10.414 7.418 8.544 8.911 8.911 8.811 8.811 

Arbejdsmarkedsydelser 5.231 5.213 5.102 4.092 2.943 2.943 2.943 2.943 

FORVALTN. FOR ERHVERV 19.864 21.324 22.316 24.908 24.268 23.116 23.016 23.016 

*R2022 foreløbig resultat vises 
 

Der er store politiske forventninger til Forvaltningen for Erhverv mht. erhvervs-og økonomisk udvikling i 

kommunen, og ikke mindst blandt borgerne med hensyn til den kommende lufthavn. Således er der store for-

ventninger om, at forvaltningen sørger for kurser og kompetenceudvikling i forhold til borgere og virksom-

heder og den vej rundt forbereder den lokale befolkning til den fremtid, som er snart nærstående. 

 

I en situation hvor der er stor mangel på arbejdskraft i erhvervene må man sørge for, at den arbejdsdygtige 

del af befolkningen aktiveres mest muligt. Der vil blive taget hånd om dette ved at tilbyde opkvalificerings-

programmer. 
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Der er sket tilpasning mellem 1. og 2. behandling af budgetforslaget, bla. ved at der gives flere midler til 

bygder og yderdistrikter. Refusioner som skulle nedreguleres blev også bibeholdt, fordi det drejer sig om 

bundne opgaver i henhold til resultatkontrakten. 

 

Udvalget for Familie: 

 

FORVALTNING FOR FAMILIE Regnskab 2021 
Foreløbige 

R2022 
B2023 BF1-2024 

BF2-2024 

BS 
OÅ 2025 OÅ 2026 OÅ2027 

Fripladser, daginst.området -161  272 251 312 312 312 312 312 

Hjælpeforanst. for børn og unge 63.223 86.320 67.568 66.096 61.565 61.565 61.565 61.565 

Førtidspension 42.513 54.942 55.170 54.738 63.122 63.122 63.122 63.122 

Underholdsbidrag 710   292 0 0 0 0 0 

Offentlige hjælp 6.641 5.183 5552 5.850 5.816 5.816 5.816 5.816 

Andre sociale ydelser 5.980 5.966 7167 5.556 6.131 6.131 6.131 6.131 

Ældreforsorg 101.702 105.464 87.053 94.271 92.943 92.643 92.643 92.643 

Handicapområdet 95.051 106.651 96.040 94.667 97.779 97.779 97.779 97.779 

Andre sociale udgifter 962 584 560 725 725 725 725 725 

Familie området       1.005 0 0 0 0 

FORVALTN. FOR FAMILIE 316.621 365.382 319.653 323.220 328.393 328.093 328.093 328.093 

*R2022 foreløbig resultat vises 
 

Budgettet i forbindelse med 2. behandling balancerer på kr. 328,393 mio. og således kr. 4,9 mio. større i for-

hold til 1. behandling, og det skyldes primært det forhold at aldersrente og socialpensioner er blevet opregu-

leret. Samtidig skulle kommunen dække øgede udgifter på ca. 12,9 mio. i forbindelse med fjernelse af 

gensidig forsørgerpligt. 

 

Løn og daglig drift er i forhold til 1 behandling sænket med kr. 5,7 mio. ud fra medarbejderoversigt.  

 

Øvrige udgifter i forbindelse med kontant hjælp, offentlig hjælp, boligtilskud, barselsdagpenge, børnetilskud 

som gennem en længere periode ikke er ændret er beholdt på samme niveau som tidligere. 

 

Budgettet vedr. hjælp til børn og familier er sænket på grund af antallet af anbragte børn til døgninstitutioner 

er marginalt faldet. Der er dog oprettet et ungdomsrådgivning. 

 

I forbindelse med 2. behandling af budgettet er udgiftsniveaet til handicapforsorg forøget, da anbringelse af 

to børn er medtaget da disse allerede er blevet godkendt. 

 

Udvalget for Inerisaavik: 

 

FORVALTNING UDVIKLING Regnskab 2021 *R2022 B2023 BF1-2024 BF2-2024 OÅ 2025 OÅ 2026 OÅ2027 

Daginstitution for børn og unge 82.026  74.283  80.657 85.835  84.340  84.340  84.340  84.340  

Skolevæsenet 173.466  174.868  170.677 178.877  175.866  175.866  175.866  175.866  

Biblioteksvæsen 575  358  485 556  536  536  536  536  

Hjælpeforanstalt. for børn og unge 4.188    5.995  9.212  10.216  10.216  10.216  10.216  

Tilskud til fritidsvirk. & kult. formål 34.942  51.695  39.962  37.488  34.189  34.189  34.189  34.189  

Museer 3.097  2.901  3.193  3.210  3.190  3.190  3.190  3.190  

FORVALTNING UDVIKLING 298.295 304.105 300.969 315.178 308.337 308.337 308.337 308.337 

*R2022 foreløbig resultat vises 
 

Her fremlægges budgetbidraget fra Forvaltningen for Inerisaavik i forbindelse med 2. behandling af kommu-



Møde nr. 09/23 Kommunalbestyrelse Side 32 af 89 
 

nens budgetforslag for 2024. Grundlaget for forslaget er input fra alle afdelinger under Forvaltningen for 

Inerisaavik. Både iforbindelse med 1 og 2 behandling har man taget udgangspunkt i de rammer som er 

udmeldt fra Kommunalbestyrelsen.  

 

Vedhæftet ses de ændringer som er medtaget her i fohold til 1 behandlingen. 

Videre forløb 

De kontraktbundne anlægsprojekter fra 2023 for kr. 4,9 mio. er medtaget her. 

 

Der skal arbejdes løbende for at fastholde niveauet for de budgetterede udgifter. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

Budgettetforslaget, i den foreliggende form, er et udtryk for, at man er på vej mod styrkelse af det økono-

miske grundlag. Dette kan dog ændre sig ved budgetoverskridelser. Men hvis såfremt man skal have råd til 

udfordringer f.eks. et nyt system til affaldshåndtering til kr. 174,0 mio. og som strækker sig over en femårig 

periode, må man tage sine forholdsregler, ikke mindst på grund af det andet forhold mht. optagelse af lån for 

at kunne finansiere udviklingsprojekter, forudsat man vælger den vej. Udover alle disse forhold må opmærk-

somheden også henledes på de stigende sociale omkostninger. Rationaliseringer og tilpasninger, som kan 

give blivende økonomiske gevinster bør løbende søges og det er helt nødvendigt at sådanne tiltag mødes med 

politisk opbakning. 

 

Der gøres opmærksom på, at der er sket ændringer efter afholdelse af Budgetseminaret i forhold til 

budgetforslaget efter 1. behandling. I forbindelse med projektet vedr. alderdomshjemmet i Ilulissat er der nu 

indarbejdet kr. 0,3 mio. til genhusning af beboerne under byggeriet. Desuden er der indarbejdet kr. 36,0 mio. 

til affaldsplanen for årene fra 2024 til 2027. Fra sekretariatet var forslaget ellers, at de forventede indtægter 

holdes i uændret 2023 niveau for alle eventualiteters skyld og for at undgå overestimat på indtægtsiden. Men 

fra politisk side var det et ønske, at indtægtsniveauet, også for overslagsårene, holdes på et niveau, der er lige 

med de forventede indtægter i 2024, idet argumentet herfor er, at der i de kommende år vil være stigende 

indtægter. 

 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29, af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 Inatsisartutlov om kommunernes og Grønlands Selvstyres budgetter og regnskaber nr. 26, 28. 

november 2016 og Inatsisartutlov om ændring af Inatsisartutlov om kommunernes og Grønlands 

Selvstyres budgetter og regnskaber nr. 13 af 2021. 

 

Sagsbehandling: 

 

De stående udvalg 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

- Udvalget godkender under 2. Behandling foranfremlagte budgetforslag, i den foreliggende form 

- Udvalget godkender et uændret skatteprocent i Avannaata Kommunia på 28 % 

- Udvalget godkender forslag til takstbladet for 2024 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. Planlagte takstreguleringer på dag-og natrenovation i forslaget for takster i 

2024, jf. pkt. 123 skal være uændret, og dertil bevilges kr. 1 mio. og resten på kr. 1,6 mio. dækkes fra kassen.  

To normeringer i kulturhuset i Ilulissat bibeholdes for, at der kan ske tværfaglig samarbejde når Fritid og 

Sundhed flytter ind. 
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Skatteprocenten på 28 % bibeholdes uændret. 

 

 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyreslsen om, at: 

 

 Beslutningen i Økonomiudvalget tiltrædes. 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 006-01: Referater fra de stående udvalg 

Bilag 006-02: Forslag fra Skattestyrelsen vedr. indkomstskatter 

Bilag 006-03: Økonomisk aftale 2024 

Bilag 006-04: Forslag til takstblad 2024 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Beslutning: 

 

Amerlanerussuteqartut inassuteqaat akuerivaat. Indstillingen blev godkendt af et flertal. Kommu-

nalbestyrelsen besluttede, at der snarest undersøges muligheder for anskaffelse af en lastbil i 

Ilulissat med henblik på at spare udgifter til leje af lastbiler. Det indstilles at dette finansieres ved 

besparelser indenfor tilpasning af personalet. Det indstilles endvidere, at 10 % af tilskuddet til 

Lokaludvalgene skal forebyggelse. Det blev også besluttet, at der skal bevilges kr. 300.000 til gen-

husning af beboerne under udvidelse af alderdomshjemmet i Ilulissat. 

Minik Høegh-Dam (AT) stemte imod på grund af, at der ifølge ham, ikke er afsat nok penge til 

beredskab og yderdistrikter. Han mener, at kommunen som en stor fiskerikommune får for lidt 

penge tilbage fra fiskerierhvervet, og at man bør gøre et politisk benarbejde for at opnå dette. 

Alle stemte for et uændret skatteprocent på 28 %. 

Tallene i tabellerne er gældende. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 007 

KOM 123 Takster for dagtilbud 2024 Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Der er udarbejdet et nyt takstblad for det kommende år. Såfremt der sker ændringer i det nye takstblad, skal 

borgerne orienteres herom, inden ændringerne træder i kraft. Der fremsættes 2 forslag vedr. takster for dag-

tilbud. Der skal tages stilling til, hvilket af de to forslag, som skal danne grundlag for det nye takstblad 2024. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Forslag til takster for dagtilbud er baseret på lovgivning. Takster for dagtilbud følger samtidig de årlige 

driftsbudgetter. Derfor er det sådan, at ændringer i driftsbudgetter for dagtilbud har en indvirkning i takster 

for dagtilbud. 

 

Der har været henvendelser fra PI/SPS i løbet af året, som ønskede, at de studerende ikke længere skal op-

kræves takstbetaling for dagtilbud. Dette blev afvist for at undgå at der sker forskelsbehandling. Det kan i 

Forslag I ses, at personer med en årsindkomst mellem 0-149.999 ikke skal betale takst for dagtilbud, hvilket 

er muligt i henhold til loven. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Forvaltningen for Inerisaavik vurderer, at Forslag I er en god løsning for emnet. 

 

Videre forløb 

Takstbladet kan først tages i brug når driftsbudgettet er blevet godkendt. Hvis der sker ændringer i drifts-

budgettet, kan dette medføre, at takstbladet tilrettes. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Vedtagelse af Forslag I vil betyde, at der kommer færre takstbetalinger på kr. 539.550. Der er ialt 910 

forældre som bruger dagtilbud, heraf udgør de 197 som kan henføres under lavindkomstgruppen. 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov nr. 26, af 28. november 2016 om kommunernes og Grønlands Selvstyres budgetter og 

regnskaber  

 Selvstyrets bekendtgørelse nr. 3, af 4. februar 2011 om takstbetaling for pædagogisk udviklende 

kommunale dagtilbud til børn i førskolealderen 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Inerisaavik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

 

Beslutning i Inerisaavik: 

 

Sekretariatet indstiller til Udvalget for Inerisaavik om, at:  

- vælge forslag I 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 

 



Møde nr. 09/23 Kommunalbestyrelse Side 35 af 89 
 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Inerisaavik indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

- beslutningen i Udvalget for Inerisaavik tiltrædes. 

Inerisaanermut Ataatsimiititaliap Aningaasaqarnermut Ataatsimiititaliamut inassutingaa 

 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 

 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommualbestyrelsen om, at:  

 

- tiltræde beslutningen i Økonomiudvalget 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 007-01: Takster for dagtilbud – Forslag: I 

Bilag 007-01: Takster for dagtilbud - Forslag: II 

 

 

 

 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 008 

KOM 124 Forslag om at fritidstilbud opgraderes i de 10 

største bygder, Jens Kristian Therkelsen (S) 

Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Jens Kristian Therkelsen (S) foreslår, at der i de største bygder i Avannaata Kommunia sker en opgradering 

af fritidstilbuddene. Det præciseres i forslaget, at der er alt for stor forskel på fritidstilbud der tilbydes for 

unge i byerne og for unge i bygderne. Da fritidstilbud kan medvirke til forebyggelse mener forslagsstilleren, 

at forslaget bør støttes. I denne sag skal der tages stilling til forslaget. 

 

Sagsfremstilling: 

 

I Avannaata Kommunia bor mange unge i bygderne, hvor fritidstilbuddene her er langt ringere i forhold til 

de der findes i byerne. Mange steder starter fritidstilbuddene generelt meget sent på efteråret, og slutter 

tidligt om foråret. Det er ret begrænset, hvad der er af fritidstilbud, og er åbent kun 2 gange om ugen. Det 

kan man ikke bare stilteende acceptere længere. Bedre fritidstilbud i bygderne vil samtidig betyde langt mere 

forebyggelse, mener forslagsstilleren. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Forslagsstilleren foreslår, at der fra og med årsskiftet, tilbydes fritidsaktiviteter i alle ugens arbejdsdage, og 

såfremt der kræves lokalleje f.eks. i forsamlingshusene, at der ikke sker besparelse her. Forvaltningen for 

Inerisaavik bakker forslaget op, bl.a. med den begrundelse, at bevillinger til dette sagsområde udnyttes opti-

malt, og såfremt det er nødvendigt, at der sker budgetomplaceringer. 

 

Videre forløb 

Opgradering af fritidstilbud i kommunens 10 største bygder pr. årsskiftet, i samarbejde med skolerne. 

 

Konsekvenser: 

 

Mangel på arbejdskraft i fritidsområdet er årlig tilbagevendende problem. Rekruttering vil fortsat ske. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Budgettet er på kr. 882.000 i 2023 på fritidsområdet, og forbruget heraf er på 43,7 % pr. 27. oktober 2023. 

Derfor kan det foreslåede gennemføres uden budgetændring. 

 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov om kultur- og fritidsvirksomhed nr. 5, af 6. juni 2016 

 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Inerisaavik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

 

Beslutning i Udvalget for Inerisaavik: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for Inerisaavik om, at:  

- godkende forslaget  
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Beslutning: 

Indstillingen godkendt. 

Lena Ravn Davidsen foreslår, at der i alle steder opfordres til øget fokus for at give fritidstilbud for de unge. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalgt for Inerisaavik indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

 

- beslutningen i Udvalget for Inerisaavik tiltrædes af Økonomiudvalget 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 

 

 

 

 

Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

- tiltræde beslutningen i Økonomiudvalget 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 008-01: Forslag 

Bilag 008-02: Status for midler afsat til fritidsaktiviteter 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 009 

KOM 125 Forslag om drøftelse af, at der holdes festival 

i Avannaata Kommunia hvert år, Jens Ole 

Nathanielsen (IA) 

Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Medlem af Kommunalbestyrelse Jens Ole Nathanielsen (IA) foreslår, at der hvert år holdes festival. Formålet 

er at give borgere og turister i Avannaata Kommunia en unik oplevelse. Det foreslåede festival skal være 

non-alcoholic arrangement, og skal basere sig på frivillige medhjælpere. Det skal tages stilling til forslaget. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Der foreslås en festival med koncerter; et sted hvor der kan vises skuespil; workshop for borgerne, og en 

scene som er åben for borgerne. 

 

Hvilket navn festivalen bør have, kan såfremt der er stemning for det, kan drøftes i udvalget og iflg. 

forslagsstilleren, kan det også ske ved, at der gennemføres en navnekonkurrence. 

 

Forslag går ud på en ugelang festival i Avannaata Kommunia, hvor der kommer musikband og kunstnere 

udefra. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Den gældende lovgivning åbner ikke for direkte mulighed for at Avannaata Kommunia kan etablere en sådan 

festival. Men Kommunalbestyrelsen kan yde tilskud til følgende: 

 

- Udvikling og forsyning af sådanne aktiviteter. 

- Aktivitetstilbud, herunder yde tilskud til rejse, kost og logi. 

- Yde tilskud til foreninger og kulturelle organisationer i forbindelse med deres fritidsaktiviteter 

- Yde tilskud til at sætte entre prisen ned, deltagergebyr og lign. 

- Yde tilskud til udstillinger og på anden måde spredning 

 

Kommunalbestyrelsen kan således yde økonomisk tilskud og stille til formålet egnede lokaler til rådighed, og 

rådgivning. 

 

Såfremt festivalen kan gennemføres af en forening eller en organisation, kan Kommunalbestyrelsen yde 

tilskud til ovennævnte forhold. 

 

Videre forløb 

Siunnersuut pillugu aalajangertoqarpat, taava Inerisaanermut Ingerlatsivik suliaqassooq. 

 

Konsekvenser: 

 

Det er blevet videnskabeligt forklaret på forskellig vis, hvorledes det at høre på musik bevirker på folk. Bl.a. 

at det får hjernen til at frigive dopamin som giver os glæde, som reducerer stress og kan give lindring osv. 

Man kan dertil måske spørge sig selv om det ikke er nok at høre musik gennem mobiltelefon. Men oplevel-

sen ved en koncert kan slet ikke sammenlignes med den musik man hører gennem en mobiltelefon. Forske-

len er den fællesskabsfølelse der opnås gennem en koncert sammen med mange andre folk og så opleve 

hvordan musikerne udfolder sig. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

I forslaget omtales invitation af udefrakommende kunstnere, kost og logi, og desuden også dagpenge til 

kunstnere. Ved ICC mødet blev kr. 1 mio. brugt. Derudover har det været nødvendigt at leje musikanlæg 
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eksternt. Udover medarbejderne i Avannaata Kommunia har vi også trukket hjælp udefra. Der blev således i 

alt brugt ca. kr. 1,5 mio.  

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov om kultur- og fritidsvirksomhed nr. 5, af 6. juni 2016 

 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Inerisaavik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

 

Beslutning Udvalget for Inerisaavik: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for Inerisaavik om, at:  

- Udvalget skal tage stilling til, hvorvidt det vil støtte forslaget eller ej 

 

Beslutning: 

 

Der bør ske rådgivning i forhold til musikband i Avannaata Kommunia, hvorledes sådanne arrangementer 

kan gennemføres. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Inerisaavik indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

-  beslutningen i Udvalget for Inerisaavik tiltrædes af Økonomiudvalget 

 

Beslutning: 

Indstillingen afvises. 

Sagen sendes retur til det relevante udvalg. Såfremt målet skal realiseres kræver det tilpasning i Tilskuds-

vedtægten. 

 

 

Indstilling: 
 

Udvalget for Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

- at tiltræde beslutningen i Økonomiudvalget 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 009-01: Forslag 

 

 

Beslutning: 

 

Et flertal stemte for indstillingen fra Økonomiudvalget. Minik Høegh-Dam godkendte indstillingen 

fra Udvalget for Inerisaavik for at sikre, at arbejdet kan udføres i dette udvalg. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 010 

KOM 126 Forslag om etablering af en dagplejer i 

Niaqornat, Jørgen Kruse (S) 

Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Medlem af Kommunalbestyrelsen Jørgen Kruse (S) foreslå, at der etableres en dagplejer i Niaqornat. Der er 

4 børn i Niaqornat og alle som er under skolealder. Der er 1 skoleelev i Niaqornat som går i 8. klasse. På 

skolen er der 2 undervisningslokaler. Hvis en dagplejer starter foreslås det, at det den ene klasseværelse kan 

benyttes til formålet. Der skal tages stilling til, hvorvidt der skal startes en dagplejer og hvorvidt denne kan 

være på skolen. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Forslagsstilleren pointerer, at der er 4 børn i Niaqornat, hvis forældre har arbejde. Disse må nødvendigvis 

skiftes til at passe på deres børn. Desuden er der 1 skoleelev. Derfor foreslår forslagsstilleren at dagplejeren 

kan passe børnene på skolen. Skolen i Niaqornat har 2 undervisningslokaler, og han spurgte sålede om, 

hvorvidt den ene lokale kan benyttes af dagplejeren. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Den manglende dagplejer i Niaqornat skyldes, at der ikke er børn som er blevet registreret på venteliste til 

dagtilbud. Der er i dag 1 skoleelev i Niaqornat som går i 8. klasse. Skolen er normeret til 1,5 lærer. Dvs. den 

ene har en fuldtids stilling og den anden halvdags stilling. På skolen er der to undervisningslokaler, og der er 

således god plads til en dagplejer.   

 

Ifølge overenskomsten for lærere mellem IMAK og Naalakkersuisut er der ingen mulighed for lærere at 

passe børn som er under skolealderen. Dog er der mulighed for at timelærere kan passe børn som endnu ikke 

har nået skolealderen. 

 

Videre forløb 

Siunnersuut akuersissutigineqassappat, taava Niaqornani atuarfik suleqatingalugu aalajangerneq 

piviusunngortinneqassooq. Såfremt forslaget godkendes, vil det ske i samarbejde med skolen i Niaqornat. 

 

 

Konsekvenser: 

 

Såfremt der kommer pasningsmulighed i Niaqornat vil det ikke længere være nødvendigt for familiemed-

lemmer går på skift for at passe på børnene. 

 

 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Der er allerede driftbudget for skolen i Niaqornat. Der skal således ikke findes en bevilling udover eksiste-

rende budget. Der kan dog være behov for at opnormere, da begge ansatte allerede har noget arbejde. En 

dagplejer koster kr. 320.000,- årligt. 

 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov om pædagogisk udviklende tilbud til børn i førskolealderen nr. 16, af 3. december 

2012 
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Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Inerisaavik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for Inerisaavik: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for Inerisaavik om, at:  

 

 dagplejer kan være på skolen i Niaqornat, og at der efter behov kan opnormeres med en bevilling på 

kr. 320.000,- 

 

Beslutning: 

Indstilling godkendt. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Inerisaavik indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

- beslutningen i Udvalvet for Inerisaavik tiltrædes 

 

Beslutning: 

Indstillingen afvises. 

Sagen kan gennemføres uden at ændre på eksisterende personalenormeringer. 

 

 

Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at: 

 

- beslutningen i Økonomiudvalget tiltrædes 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 010-01: Forslag 

Bilag 010-02: Venteliste 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. Kommunalbestyrelsen ønsker at præcisere at forslagets formål kan 

løses gennem de ekisterende normeringer. Minik Høegh-Dam godkendte indstillingen fra Udvalget 

for Inerisaavik. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 011 

KOM 127 Mulighed for at være gæstebarn på 

dagtilbud, Lena Ravn Davidsen (D) 

Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Medlem af Kommunalbestyrelsen Lena Ravn Davidsen (D) foreslår, at det bliver nemmere for at blive 

optaget som gæstebarn på dagtilbud. Begrundelsen herfor er, at der flere forældre, som ikke længere bor 

sammen. Disse passer deres barn på skift, og disse har ofte behov for at lade barnet være gæstebarn på dag-

tilbud. Der skal tages stilling til forslaget. 

 

 

Sagsfremstilling: 

 

I de senere år ses det, at der er blevet flere forældre, som ikke længere bor sammen, men som har fælles 

forældremyndighed for deres barn, som de passer på skift. Disse børn kan have behov for at være gæstebarn 

på dagtilbud. Dette opnås efter ganske omfattende arbejde med henvendelser m.fl. og den største hurdle 

plejer så også at være om der er plads på dagtilbuddet. Derfor foreslås det, at det bliver nemmere for at finde 

plads til gæstebørn. 

 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Som en del af løsningen kan det foreslås, at børn og forældrene imellem indgå en aftale, således sikre, at det 

bliver lettere at skaffe sig en plads som gæstebarn. Det er nok nødvendigt i den sammenhæng, at 

Forvaltningen for Inerisaavik og Sullissivik informeres. For at der kan sikres pladser til gæstebørn, kan For-

valtningen for Inerisaavik anmodes om at skabe retningslinjer herfor. 

 

 

Videre forløb 

Såfremt forslaget vedtages, skal Forvaltningen for Inerisaavik udarbejde retningslinjer herfor. 

 

 

Konsekvenser: 

 

Såfremt forældrene som har valgt at gå hver for sig, kan skaffe plads på dagtilbud, vil de medføre lettere 

forhold, mens de har barnet hos sig, til gavn for både forældre og barnet. 

 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen. 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov om pædagogisk udviklende tilbud til børn i førskolealderen nr. 16, af 3. december 

2012 

 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Inerisaavik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 
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Beslutning i Udvalget for Inerisaavik: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for Inerisaavik om, at:  

 

 godkende forslaget 

 

Beslutning: 

Indstilling godkendt. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Inerisaavik indstiller til Økonomiudvalget om, at: 

- beslutningen i Udvalget for Inerisaavik tiltrædes 

 

Beslutning: 

Indstilling blev godkendt. 

 

 

Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at: 

 

 – beslutningen i Økonomiudvalget tiltrædes 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 011-01: Forslag 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 

Forslagsstilleren ønskede at præcisere, at hun i forslaget tænker specielt på forældre, der på skift 

har barnet, da muligheden vil blive nemmere for dem og sikres. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 012 

KOM 128 Kivitsisa 2.0  Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Kivitsisa, som er en fælleskommunal samarbejde, som startede i 2018 på baggund af en donatio på kr. 50 

mio. Denne donation slipper op i slutningen af 2023. Derfor har man skabt et nyt grundlag for at skabe 

Kivitsisa 2.0, og dette grundlag skal tiltrædes af alle kommuner. Når det er sket, skal Kivitsisa 2.0 søge et 

fondstilskud på kr. 15 mio. som skal bruges til at fortsætte arbejdet i Kivitsisa i endnu en 3 årig periode. Der 

skal tages stilling til det nye vedtægt. 

 

 

Sagsfremstilling: 

 

Efter etableringen af Kivitsisa i 2018 er digital blevet implementeret i undervisningen. Dette har medført, at 

Inatsisartutlov om folkeskolen er blevet fornyet, således digital kan indføres i undervisningen i alle fag. 

 

Lærernes benyttelse af digital i deres undervisning vil til stadighed have brug for at blive fremmet, i hele 

landet. Alle folkeskoler har digital Ikiorti, og herigennem sker der udvikling. Ikiorti modtager intensiv op-

læring i Kivitsisa regi, og Ikiortit er forpligtede til at holde kurser i deres respektive skoler og i bygder.  

 

Projektet bygger på støtte fra fire store fonde: Villum Fonden, Hempel Fonden, A.P. Møller og Hustru 

Chastine Mc-Kinney Møllers Fond til almene Fomål og Oak Foundation Denmark. Disse har i alt ydet en 

donation på kr. 50 mio., som udløber ultimo dette år, og således efter et projektperiode på 5 år. 

 

I forståelse med fondene vil Kivitsisa således søge yderligere donation på kr. 15 mio. for at Kivitsisa kan 

fortsætte i en 3 årig periode. Det gør, at vedtægterne for Kivitsisa er blevet ændret, og disse skal godkendes 

af Kommunalbestyrelserne. 

 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Kivitsisa holder kurser for lærere i digitalundervisning, og det man allerede har opnået bør yderligere sikres i 

Grønland. Skolelærernes brug af digitatundervisning er i fremgang. Derfor indstilles det, at det nye vedtægter 

for Kivitsisa godkendes. 

 

 

Videre forløb 

Såfremt vedtægterne godkendes vil koordinatoren blive orienteret af Forvaltningen for Inerisaavik. 

Efterfølgende vil Naalakkersuisut også blive orienteret. 

 

 

Konsekvenser: 

 

Kivitsisa vil fortsætte, forudsat det nye vedtægt for Kivitsisa tiltrædes. 

 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Kivitsisa har et årsbudget på kr. 2,6 mio. og derudover godkendte Kommunalbestyrelsen d. 19. maj 2023 en 

bevilling på kr. 410.000,-  til Kivitsisa 2.0, og de skal bruges til at etablere et sekretariat for Kivitsisa. Alle 

kommuner har bevilget til dette sekretariat, i alt kr. 2 mio. Udover budget bliver Kivitsisa finansieret ved 

donationer. 
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Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov om folkeskolen nr. 15, af 3. december 2016 

 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Inerisaavik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for Inerisaavik: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for Inerisaavik om, at:  

 

 godkende de nye vedtægter for Kivitsisa 

 

Beslutning: 

Indstilling godkendt. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Inerisaavik indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

- beslutningen i Udvalget for Inerisaavik tiltrædes. 

 

Beslutning: 

Indstilling godkendt. 

 

 

 

Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at: 

 

- tiltræde beslutningen i Økonomiudvalget 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 012-01: Vedtægter, Kivitsisa 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 013 

KOM 129 Tilskudsvedtægt 2024 Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Tilskudsvedtægten i Avannaata Kommunia bliver hver år sendt til høring hos idrætsforeninger og øvrige 

foreninger. Forslag fra høringssvarene plejer at blive indarbejdet i forbindelse med tilretning af vedtægterne. 

Der skal i denne sag tages stilling til, hvorvidt tilskudsvedtægten 2024 i Avannaata Kommunia skal 

godkendes. 

 

 

Sagsfremstilling: 

 

I forbindelse med høringsrunde vedr. tilskudsvedtægt 2024 er samtlige forslag blevet indarbejdet i det fore-

liggende forslag. Forslaget fra Kommunalbestyrelsesmedlem Sakio Fleischer, som blev godkendt i Kommu-

nalbestyrelsen er også blevet indarbejdet. Over tilskudsvedtægten sikres, at foreninger og kulturelle arrange-

menter, herunder lokalleje og udendørs aktiviteter kan modtage tilskud. Formålet er at støtte lokale 

arrangementer i Avannaata Kommunia. Det er også et krav iflg. vedtægterne, at man skal bo i Avannaata 

Kommunia for at kunne modtge tilskud. Udkast til tilskudsvedtægten vedhæftes som bilag. 

 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Forvaltningen indstiller, at forslag til tilskudsvedtægt for 2024 godkendes i det foreliggende form. 

 

Videre forløb 

Den godkendte tilskudsvedtægt træder i kraft pr. 1. januar 2024. 

 

 

Konsekvenser: 

 

Det sikres, at Idrætsforeninger og de øvrige foreninger kan søge om tilskud. 

 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Aningaasat Det er p.t. lidt svært at gennemskue de økonomiske konsekvenser, da det p.t. er uvist hvor mange 

idrætsfo-reninger som har tilegnet sig repræsentation ved de nationale mesterskaber. Det fulde billede bliver 

mere synligt i løbet af året. 

 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov om kultur- og fritidsvirksomhed nr. 5, af 6. juni 2016 

 Inatsisartutlov om idræt og motion nr. 15, af 6. juni 2016 

 Hjemmestyrets bekendtgørelse om lokaler og udendørsanlæg til børne- og ungdomsorganisationer  

nr. 20, af 27. september 1988 

 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Inerisaavik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 
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Beslutning i Udvalget for Inerisaavik: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for Inerisaavik om, at:  

 

 godkende den foreslåde tilskudsvedtægt for 2024 

 

 

Beslutning: 

Indstilling godkendt. 

 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Inerisaavik indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

- beslutningen i Udvalget for Inerisaavik tiltrædes 

 

Beslutningen: 

Indstillingen blev godkendt. 

Der skal undersøges, hvorvidt personer med særlige talenter kan medtages i tilskudsvedtægten. 

 

 

 

 

Indstilling: 
 

Udvalget for Inerisaavik indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

 

- tiltræde beslutningen i Udvalget for Inerisaavik 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 013-01: Tapiisarnermut ileqqoreqqusaq 2024 

Bilag 013-02: Tilskudsvedtægt 2024 

Bilag 013-03: Tusarniaanermut akissut I 

Bilag 013-04: Tusarniaanermut akissut II 

Bilag 013-05: Tusarniaanermut akissut III 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 014 

KOM 130 Orientering: Hjemmeside Journal nr.  

 

Resumé: 
 

På grundlag af beslutningen i Udvalget for Erhverv har man været igang med at lave en hjemmeside for 

markedsføring for turismeerhvervet. Man kan allerede komme ind og se hjemmesiden. 

 

Sagsbehandling: 

 

www.north-greenland.com er taget i brug ultimo september. Formålet med hjemmesiden er at markedsføre 

alle aktører indenfor turisterhvervet i Avannaata Kommunia, uanset hvor de er i systemet eller sted. Det skal 

bemærkes, at målgruppen er internationale turismeaktører, og selvfølgelig også andre, som vil etablere sig 

som turismeaktør i Avannaata Kommunia. På det baggrund vil hjemmesiden være tekstet udelukkende på 

engelsk.  

 

Desuden indeholder hjemmesiden oplysninger vedr. lokale turismeaktører i kommunen. Det er et krav 

herom, at man samtykker præsentationen gennem hjemmesiden, samt at man er registreret som et grønlandsk 

firma.  

 

Hjemmesiden er ikke en salgskanal, men er et sted, hvor man kan blive viderekonnektet til virksomhedens 

egen hjemmeside eller kontaktoplysninger, såfremt pågældende aktør ikke har sin egen hjemmeside. 

 

Hjemmesiden indeholder mange andre vigtige informationer, f.eks. FAQ hos turistkontoret, herunder 

hvordan man bør gebærde sig i forhold til slædehunde, VISA regler, sikkerhed når man bevæger sig ude i 

naturen og mange andre ting. Turistkonsulenter, udenlandske turistselskaber/turister bliver henvist til denne 

hjemmeside, da alle informationer er samlet her. 

 

Der resterer kun små mangler og justeringer, og der er p.t. begrænset antal firmaer, som er optaget på denne 

hjemmeside, da endnu ikke alle lokale aktører har afgivet samtykke om optagelse. 

 

Økonomiske konsekvenser 

 

Ingen. 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29, af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Erhverv 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for Erhverv: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for Erhverv om, at:  

 

- tage orienteringen til efterretning 

 

Beslutning: 

Orienteringen godkendt. 
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Udvalget ønsker, at hjemmesidens tekster bliver oversat til grønlandsk. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Erhverv indstiller til Økonomiudvalvget om, at:  

- beslutning i Udvalget for Erhverv tiltrædes 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

- tiltræde beslutningen i Økonomiudvalget. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Ingen. 

 

 

Beslutning: 

 

Godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 015 

KOM 131 Bevilling til bygder og yderdistrikter for 2024 Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Bevilling til bygder og yderdistrikter er en bevilling fra landskassen via bloktilskuddet. Disse midler er øre-

mærket til bestemt område, men hvor det er kommunen der selv prioriterer hvad der skal finansieres ud af 

disse midler. Bloktilskuddet vedr. disse midler er på kr. 2,701 mio. for 2024. Uforbrugte midler fra 2022 på 

kr. 1,2 mio. kommer desuden ovenpå ud fra en beslutning i Kommunalbestyrelsen. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Fra forvaltningen har vi haft problemer med at sikre at få brugt midlerne  til tiden, især på grund af mangel 

på håndværkere og for høje udbudspriser. 

 

Udvalget har allerede besluttet, at de kr. 1,2 mio. fra 2022 skal gå til følgende projekter: 

 

- 2 fangerhytter    kr. 390.000,- 

- 2 fangerhytter    kr. 480.000,- 

- Julemandsprojekt, Uummannaq   kr. 330.000,- 

 

Vi indstiller vedr. midlerne på kr. 2,701 mio. kr, sendes til høring i lighed med tidligere år om hvad disse 

midler skal bruges til. 

 

Videre forløb 

Endvidere anmoder vi også om, at der forholdes til, hvorvidt en del af midlerne ikke bruges til anlægspro-

jekter men også f.eks. til innovative initiativer, f.eks. i form af kurser til private næringsdrivende, og at disse 

kurser kan afholdes i de 4 byer i kommunen. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Via bloktilskuddet vil der komme en bevilling på kr. 2,701 mio. til at finansiere projekter vedr. bygder og 

yderdistrikter. Uforbrugte midler fra 2022 på samme konto lægges oven i budgettet for 2024. 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartut finanslov 2024 

 Inatsisartutlov nr. 29, af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Erhverv 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 
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Beslutnng i Udvalget for Erhverv: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for Erhverv om, at:  

- planerne for 2024 tages til efterretning. 

- forslag vedr. til hvilke projekter de uforbrugte midler fra 2022 skal gå til godkendes. 

- høring vedr. midlerne for 2024 gennemføres. 

 

Beslutning: 

Fangerhytterne som skal opføres i 2024 fordeles således, at 1 opføres i Upernavik område, 1 i Uum-mannaq 

område og 2 i Ilulissat område. 

Udvalget støtter, at man kan rådføre sig med udvalgsformanden og sikre at midlerne bruges inden året er 

omme når det viser sig, at nogle af projekter alligevel ikke kan gennemføres ultimo året. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Erhverv indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

- beslutningen i Udvalget for Erhverv tiltrædes 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at: 

 

 beslutningen i Økonomiudvalget tiltrædes. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Ingen. 

 

 

Beslutning: 

 

Godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 016 

KOM 132 Undersøgelse af hvad unge mellem 15-29 år 

er beskæftiget med 

Journal nr.  

 

Resumé: 
 

I forbindelse med møde i Udvalget for Erhverv d. 7. oktober 2023 blev der fremlagt status på en under-

søgelse af hvad børn og unge er beskæftiget, med efter de har forladt folkeskolen. 

 

Sagsfremstilling: 

 

De opdaterede informationer i undersøgelsen vil danne grundlag for det videre strategiarbejde. 

 

De unge mellem 15-29 år er i tal 2.168 individer i Avannaata Kommunia, hvor tallet var på 2.337 i 2022, 

altså en forskel på 169 i nedadgående retning. Det skyldes, at nogle af de unge har startet en uddannelse, 

nogle har fået arbejde, og mange er blevet fiskere. Mange af dem er besætningsmedlemmer hos deres 

familier og flere arbejder som agnsfolk. Registreringen er baseret på følgende kategorisering:  

 

- Faglært arbejde 

- Ufaglært arbejde 

- Fisker 

- Er under uddannelse 

- Ledig 

- Vides ikke 

- Er fortsat skolesøgende 

- Privat 

- Kommer udenbys fra 

- Førtidspension 

- Barsel 

- Har ingen numre 

- Bosat i DK 

- Jobtræning 

- Anbragt ved anstalt 

- Flyttet til andre byer 

- Iluatsinngitsut 

 

 

I undersøgelsen er der 2.168 børn og unge i Avannaata Kommunia, som er registrerede, og som var blevet 

kontaktet ud fra folkeregistret, og man kunne ikke komme i kontakt med de 234. Nogle af disse 234 har per-

sonlige livskår. De 159 kommer fra Ilulissat, 65 fra Uummannaq, de 10 fra Upernavik og bygder, og ingen 

fra Qaanaaq. Livsvilkår, bor hos forældrene og samtidig får børn, mens de bor hos deres forældre. Kort-

varige job/miste job igen, flytteri mellem byer, misbrug af alkohol og euforiserende stoffer. Undersøgelsen er 

gennemført på baggrund af “samtalefærdigheder i 5´erens forskellige trin”. Forvaltningen overvejer om at 

gennemføre lignende undersøgelser hvert år.  

 

Videre forløb 

Det næste er, at der udarbejdes handleplaner, som vil blive forelagt på næste udvalgsmøde d. 2. november.  

 

Desværre havde medarbejderne ikke haft den nødvendige overskud til at gennemføre alle opgaver, da det ud-

over deres almindelige opgaver havde haft en del ekstraopgaver. Her tænkes der på de 234 som vi ikke har 

kunnet lokalisere. Men tallet havde været oppe på 492 og faldt så ned til de 234, hvor man fandt frem til de 

258.  

 

Forvaltningen har iværksat tættere samarbejde med brancheskolerne, og på baggrund af disses kursusplaner 

har vi udarbejdet planer om at de unge som har lyst til at komme videre kan deltage i sådanne kurser. Også 

med hensyn til brancheskolernes kurser på lokale steder, f.eks. i søsikkerhed og deulighedsbevis (12 pax.). 

 

Majoriaq har forskellige planer i 2024 med hensyn til at få lokaliseret de unge man p.t. ikke kan lokalisere, 

og tilbyde alle, som ikke har et arbejde med at få et arbejde. Majoriaq i Ilulissat har planer om at køre 

“Køkken projekt” i 2024 gennem jobtræning af unge, med henblik på at få de unge til at vælge uddannelses-

vejen, og motivere dem til at søge ind hos brancheskolerne, og at udføre arbejdet på baggrund af de unges 

ønsker og motivation. 
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Uddannelseskaravanen er netop gennemført med mange deltagere, og i følge arrangørerne er der rekordstor 

søgning under karavanen, hvor der var mange lokale borgere som besøgte uddannelsesmessen. Der var over 

300 besøgende. Uddannelseskaravanen er tilbagevendende årligt begivenhed. Der var også gæster fra de 

andre byer og 2 gæster fra DK. 

 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29, af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Erhverv 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutningen i Udvalget for Erhverv: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for Erhverv om, at:  

- tage orienteringen fra forvaltningen til efterretning 

- godkende den retning som skitseres fra forvaltningen 

 

Beslutning: 

Indstillingen godkendt. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Erhverv indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

- beslutning i Udvalget for Erhverv tiltrædes 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at: 

 

 beslutning i Økonomiudvalget tiltrædes 

 

Bilag: 

 

Bilag 016-01: Undersøgelse af børn og unge mellem 15-29 år. 

 

 

Beslutning: 

 

Godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag. nr. 017 

KOM 133 Registrering af mangel på arbejdskraft i 2023 Journal nr.  

 

Resumé: 
 

På grundlag af besluning i Udvalget for erhverv blev der for første gang i Avannaata Kommunia registreret 

over ledige i 2022. For at opdatere registreringen blev der påny i 2023 gennemført interview hos arbejdsplad-

serne. 

 

Sagsfremstilling: 

 

September 2023 var der i Avannaata Kommunia 68 arbejdssøgende mellem 18-66 år, heraf de 23 i Ilulissat, 

og 2 i bygdrene. Uummannaq 11 og 4 i bygderne. Upernavik 1 og 17 i bygderne. Qaanaaq 5 og 3 i bygderne. 

I Avannaata Kommunia var der 26 som er blevet henvist til arbejde.  

 

Det kan nævnes, at Avannaata Kommunia, Dundas Titanium og Grønlands Selvstyre har en trepartsaftale 

(IBA) som forpligter, at når der igangsættes byggeri af et råstofudvindingsanlæg i Moriusaq, at der vil være 

40 arbejdspladser sikret. Det kan påregnes, at såfremt disse 40 medarbejdere findes, at der er tale om stabile 

medarbejdere som kommer fra byer og bygder, og hvor deres nuværende jobs så skal besættes af andre, 

formentlig fra folk som kommer udefra. 

 

Løsningsforslag– faglig vurdering 

Planerne i forhold til budgetåret 2024 er under udarbejdelse. Undersøgelserne vi gennemfører årligt optager 

ressourcer, bl.a. med at lokalisere de unge. Vi vil foreslå at disse undersøgelser placeres strategisk tidsmæs-

sigt, således de medarbejdere vi har får strakt deres arbejdsopgaver gennem året.  

 

Videre forløb 

Med henvisning til ledighedsregistrering er man ifærd med at undersøge afholdelse af kurser, på grundlag af 

arbejdsgivernes behov. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen. 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29, af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Erhverv 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for Erhverv: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for erhverv om, at:  

- forvaltningens orientering om registreringen af mangel på arbejdskraft tages til efterretning 

- næste skridt drøftes og godkendes 

 

Beslutning: 

Indstilling godkendt. 
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Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Erhverv indstiller til Økonomiudvalget om, at: 

- beslutningen i Udvalget for Erhverv tiltrædes 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 

 

 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at: 

 

 beslutningen i Kommunalbestyrelsen tiltrædes 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 017-01: Undersøgelse af mangel på arbejdskraft 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 018 

KOM 134 Ledighedsstatistik 3. kvartal Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Ifølge forretningsorden for Udvalget for erhverv, indgår ledighedsregistrering ind under udvalgets ansvars-

område. 

 

I denne sag skal der fremvises hvordan ledigheden har set ud i 2023 i Avannaata Kommunia. 

 

Sagsbehandling: 

 

Nedenfor kan ses udviklingen af ledigheden i Avannaata Kommunia som både er stor fiskerikommune men 

også en stor turismekommune. 

 

Tallene fra 2022 er fra måned til måned over antallet af ledige været lidt faldende sammenlignet med tallene 

fra 2021, selvom tallet har været lidt højere primo året. Ledigheden er følsomt overfor vejrforhold, dårlig 

isforhold om foråret, overfyldte frysehuse oppe nordpå m.fl. 

 

Henset til ledigheden i 2022, selvom antallet af arbejdsdygtige er blevet flere, så kan det ikke siges, at 

ledigheden er blevet højere, fordi dem som var blevet registreret som ledige har været ledige ganske kort-

varigt. 

 

Fra januar 2023 til og med juni har ledigheden været markant faldende, og fortsat er faldende, selvom der 

kan ske svingninger alt efter forholdene. Nedenfor vises ledighedstallene kvartalsvis i de senere år. 

 

 

Ukioq Marts Juni Sept. Okt. Nov. Dec. Sulisinnaasut Nikingassut 

2019 202 468 104 166 245 225 7.608 
 

2020 235 387 125 191 320 338 7.675  

2021 344 168 60 110 221 256 7.822  

2022 239 122 64 90 164 189 7.815  

Ukioq  Januar Februar Marts April Maj Juni Sulisinnaasut Nikingassut 

      

 2023 

             

296 

225 177 129 98 86 7.920  

2023 August Sept.     Sulisinnaasut  Nikingassut  

 53 68     7.784  

 

Fra primo 2023 og i løbet af det første halve år, samlet set i Avannaata Kommunia, har der i september været 

ud af 7.784 arbejdsdygtige, været 68 ledige som var registreret. Ledighedsprocent på 0,68 %. 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov om arbejdsformidling m.v. nr. 5, 8. juni 2014 
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Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Erhverv 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutningen i Udvalget for Erhverv: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for erhverv om, at:  

- registreringen ledighed tages til efterretning 

 

Beslutning: 

Indstillingen godkendt, og der undersøges påny faldet i ledigheden i 2023. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Erhverv indstiller til Økonomiudvalget om, at: 

- beslutningen i Udvalget for Erhverv tiltrædes 

 

Beslutning: 

. 

 

 

Indstilling: 

 

Udvalget for erhverv indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

 

 beslutningen i Udvalget for erhverv tiltrædes 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Ingen. 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 019 

KOM 135 Besvarelse af høringsbrev vedr. ændring af 

havneafgiftsloven 

Journal nr.  

 

Resumé: 
 

I løbet af denne sommer havde Naalakkersuisut foretaget høring mht genindføring af en havneafgift til 

krydstogtsskibe, og efter udvalget havde drøftet høringsbrevet blev sagen drøftet i Kommunalbestyrelsen d. 

30. juni, hvorefter høringssvaret blev sendt til departementet. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Efter høringsrunden sendte Naalakkersuisut sagen videre til Inatsisartuts efterårssamling i indeværende år. 

I den sammenhæng modtog kommunen et brev fra departementet, hvor kommunerne,  skal indsende en del 

oplysninger vedr. hvilke havne krydstogtsskibene må anløbe eller ankre og komme med forslag på hvilke 

steder langs kysten, turisterne må komme på land. Forudsat Inatsisartut godkender forslaget vil kommu-

nerne få mulighed for at sætte passagerafgiften på kr. 20 til et maksimal beløb på kr. 50. 

 

Med hensyn til forslag til Inatsisartut mht. afgift kan ses, at Avannataa Kommunias høringssvar fra 30. juni 

er blevet fulgt, omend i ikke sin fulde omfang. Naalakkersuisut fremkom med et forslag til Inatsisartut at 

afgiften indføres pr. 1. januar 2024. Dele af forslag i høringssvaret fra Avannaata Kommunia er blevet ind-

arbejdet i lovforslaget. 

 

De vigtigste i lovforslaget kan nævnes:  

 

- Af administrative hensyn har man tænkt på, at de større havne skal have funktion som afgifts 

registratorer, hvor afsejling fra en havn meddeles til Royal Arctic Line, som af Naalakkersuisut har 

indgået en administrationsaftale, og hvor afgiften skal være betalt inden der er gået 14 dage. 

- At gebyrloft kan være op til kr. 50 pr. pax. 

- At gebyret vil blive registreret henover året og de indtægtsførte afgifter refunderes fra departementet til 

kommunerne een gang om året, jf. lovudkastets 1 behandling. Afgiftsindtægterne kan så på sigt bruges til 

at dække miljøbeskyttelse og vedligehold af div. anlæg. 

- Indtægter fra havneafgift skal kunne gå til følgende (listen er ikke fyldestgørende): 

o Forebyggende initiativer ved stigning af ankomne turister. Indtægterne behøver ikke at blive 

kanaliseret direkte til de af kommunerne anviste landgangslokationer. 

o Nye anlæg i form af havnefaciliteter, kaj, pontonbroer m.fl. eller anløbsbroer og toiletforhold på 

steder, som anløbes ofte på kyststrækningen. 

o Vedligeholdelse af de forannævnte faciliteter. 

 

Videre forløb 

Det står anført i lovudkastet, at Kommunen skal senest den 1. oktober i det foregående år indmelde 

lokationerne og gebyrstørrelserne til skatteforvaltningen. 

 

Fremgangsmåden i 2024 kommer til at være lidt anderledes, da Skattestyrelsen senest 1. december 2023 skal 

have modtaget følgende:  

 

- Piffiit kommunit akiliuteqarfigineqartutut kissaatigisai aamma Lokationer, som kommunerne ønsker at 

der skal betales afgifter ved landgang 

- Afgiftsstørrelse (med loft på kr. 50 pr. pax pr. landgang) 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Indtægtsgrundlag til dækning af miljøbeskyttelse og vedligeholdelse skabes. 
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Lovgrundlag: 

 

 Imm./pkt. 23, Inatsisartutlov om ændring af landstingslov om havneafgift (Genindførelse af en 

krydstogtpassagerafgift) 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Erhverv 

Økonomiudvalget  

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for Erhverv: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for erhverv om, at:  

- udpege hvilke havne i kommunen hvor der skal opkræves afgift til kommunen 

- beslutte hvor stort afgiften skal være pr. pax, dog maks kr. 50 pr. person.pr. landgang 

 

 

Beslutning: 

Udvalget for erhverv indstiller, at hele kommunens kyststrækning udpeges til sted, hvor der skal svares afgift 

ved landgang. 

Udvalget indstiller at afgiften skal være kr. 100 som minimum. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Erhverv indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

- beslutningen i Udvalget for Erhverv tiltrædes 

 

Beslutning: 

Indstilling afvist. Afgiftsloftet er kr. 50, pr. pax i henhold til beslutningen i Inatsisartut, hvilket tiltrædes. 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

 beslutningen i Økonomiudvalget tiltrædes 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 019-01: Orienteringsbrev   

Bilag 019-02: Umiarsualivimmiinnermut akittuutissatut siunnersuut 

Bilag 019-03: Umiarsualivimmiinnermut akittuutissatut allannguut 

Bilag 019-04: Umiarsualivimmiinnermut akittuutissamut nassuiaat 

 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag. nr. 020 

KOM 136 Farvande hvor der ikke må ske besejling af 

krydstogtskibe 

Journal nr.  

 

Resumé: 
 

Efter at et krydstogtsskib gik på grund i Alpefjorden ved Ittoqqortoormiit kom det pågældende ansvarlige 

Naalakkersuisoq med en henvendelse til borgmestre med en henstand om, at de områder, som kan være risi-

kable for krydstogtsskibe at besejle bliver kortlagt. 

 

Sagsfremstilling:  

 

Høring er gennemført efter borgmesteren havde bedt udvalgsformanden om at sørge for der blev gennem-

ført høring blandt brugerne. Under høringen blev bygdebestyrelser, fanger-og fiskerforeninger og lokalud-

valgene hørt. 

 

Der indkom en del høringssvar og disse er blevet inddelt lokalvis, herunder farvandet omkring Qaanaaq, 

farvandet omkring Upernavik, farvandet omkring Uummannaq og farvandet omkring Ilulissat. 

 

Generelt ligner høringssvarene hinanden. Argumentet for at krydstogtsskibe skal forbydes at komme ind på 

steder er, at ynglepladser for fangstdyr bør beskyttes og respekteres, fjorbunde og kyststrækninger med 

kælvende gletschere, og skærfyldte farvande eller farlige isfjelde, og ikke mindst fangst-og fiskeområder. 

 

Videre forløb 

Det er svært at gætte sig frem til hvilke parametre Naalakkersuisut vil bruge i forbindelse med restriktioner i 

forhold til krydstogtsskibe. I de vedhæftede besvarelser kan ses kyststrækninger og områder, som af bruger-

ne ønskes friholdt for anløb af krydstogtsskibe. Disse høringssvar er blevet sendt videre til borgmesteren til 

brug for videresendelse til Naalakkersuisoq. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen. 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29, af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for erhverv 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for Erhverv: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for Erhverv om, at:  

- høringssvarene tages til efterretning, samt at udvalget kommer med sin standpunkt i sagen, som 

udvalget mener er vigtigt 
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Beslutning: 

Et krydstogtsskib gik på grund i Alpefjorden nord for Ittoqqortoormiit og ikke i selve Ittoqqortoormiit fjord. 

Udvalget godkender de fremlagte. 

Udvalget lægger specielt til grund at fangerne i Qaanaaq området skal høres, og respekteres, og at fjordene, 

som benyttes til fangst-og fiskeri, og kælvende gletscher områder ikke besejles, med mindre man har en 

særlig tilladelse. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Erhverv indstiller til Økonomiudvalget om, at: 

- beslutningen i Udvalget for Erhverv tiltrædes 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

 beslutningen i Økonomiudvalget tiltrædes 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 020-01: Formandsbeslutning 

Bilag 020-02: Avanersuaq 

Bilag 020-03: Qaanaaq avanersuarlu 

Bilag 020-04: Savissivik 

Bilag 020-05: KNAPP Aappilattoq 

Bilag 020-06: Siorapaluk 

Bilag 020-07: KNAPP, Nunaqarfimmi aqutsitu Upv. Kujalleq 

Bilag 020-08: Najukkami ataatsimiititaliaq Upernavik 

Bilag 020-09: Upernavik position-it 

Bilag 020-10: Upernavik_kort 

Bilag 020-11: Uummannaq aqqutit 

Bilag 020-12: QAPP oqaaseqaatit 

Bilag 020-13: UAPP oqaaseqaatit 

Bilag 020-14: KNAPP Uummannaq 

Bilag 020-15: Nunaqarfimmi aqutsisut Ikerasak 

Bilag 020-16: Nunaqarfimmi aqutsisut Ikerasak, kort 

Bilag 020-17: Nunaqarfimmi aqutsisut Ukkusissat 

Bilag 020-18: Nunaqarfimmi aqutsisut Qaarsut Niaqornat 

Bilag 020-19: Uummannap avannaa 

Bilag 020-20: Uummannap kujataa 

Bilag 020-21: Ilulissat Vaigat 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 

  



Møde nr. 09/23 Kommunalbestyrelse Side 62 af 89 
 

Sag nr. Emne Bilag nr. 021 

KOM 137 Forsinkelse i udarbejdelse af rapport om en 

kommunedeling 

Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Kommunalbestyrelsen har tidligere besluttet om at der skal undersøges muligheder for kommunedeling. 

Kommunens revisorer har meddelt, at rapporten herom vil kunne gøres færdig ultimo dette år. I denne sag 

skal udvalget forholde sig til det forhold, at rapporten vedr. kommunedeling forsinkes. 

 

Sagsbehandling: 

 

Kommunalbestyrelsen vedtog på sit møde i november 2022, på baggrund af et forslag fra medlem af 

kommunalbestyrelsen Anthon Frederiksen, at der iværksættes undersøgelse om muligheder for kommune-

deling. 

 

Administrativt blev det lovet, at undersøgelsens resultater vil blive fremlagt på sidste møde i år, men kom-

munens revisorer, som er igang med opgaven har meddelt, at de ikke kan blive færdige med opgaven i år. 

 

Revisorerne har bl.a. brug for data fra Skattestyrelsen, som har meddelt, at det først vil kunne være muligt 

ultimo året, jf. orienteringen herom i vedhæftet bilag. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Sekretariatet er ikke i stand til at gøre opgaven færdig uden at revisionen frembringer valide datamateriale. 

På dette grundlag må færdiggørelse og fremlæggelse af undersøgelsesrapporten udsættes. Da revisionen først 

kan fremskaffe de nødvendige data ultimo dette år, kan opgaven tidligst gøres færdigt i 2024. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Foreløbig vil der ikke have økonomisk konsekvenser. 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29, af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Demokrati og Bygdeudvikling 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for Demokrati og Bygdeudvikling; 

 

Sekretariatet indstiller til Udvalget for Demokrati og Bygdeudvikling om, at:  

- godkende udsættelse af tidspunktet for færdiggørelse og fremlæggelse af undersøgelsesrapporten 

vedr. deling af kommunen 

 

Beslutning: 

Indstilling godkendt. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Demokrati og Bygdeudvikling indstiller til Økonomiudvalget om, at 

- beslutningen i Udvalget for Demokrati og Bygdeudvikling tiltrædes 
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Beslutning:  

Godkendt. 

 

 

 

Indstilling: 
 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

 beslutningen i Økonomiudvalget tiltrædes 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 021-01: Konsekvensanalyse fra undersøgelsen om deling af Avannaata Kommunia 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 022 

KOM 138 Ansøgning om en tillægsbevilling til tre 

snescootere 

Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Med henblik på sikring af renovationsarbejdet i Kullorsuaq, Tasiusaq og Nuussuaq mangles der her og nu 

snescootere. Udvalget skal forholde sig til behovet for en ekstrabevilling, jf. forslaget. 

 

Sagsfremstilling: 

 

I forbindelse med renovationsarbejdet i Kullorsuaq, Tasiusaq og Nuussuaq har afdelingerne haft problemer 

gennem længere tid. Gennem flere år har man måttet reparere snescootere i disse tre bygder. 

 

Ved sidste gennemsyn af disse snescootere af en mekaniker var vurderingen at disse skulle sendes til Ilulis-

sat for at større reservedele skulle monteres på ny. Henset til fragt, mekanikerens timefrobrug, samt anskaf-

felse af reservedele, udviser beregninger, at det vil være sund fornuft rent driftsøkonomisk at der anskaffes 

helt nye snescootere. 

 

Løsningsforslag– faglig vurdering 

Forvaltningen foreslår, at der anskaffes tre nye snescootere til Kullorsuaq, Nuussuaq og Tasiusaq. Forvalt-

ningen har i løbet af sidste år måttet leje snescootere fra private, og måttet leje gummiged fra Pilersuisoq. 

Dette har medført økonomiske overskridelser. Kullorsuaq og Tasiusaq har ellers ATV, men det slider hårdt 

på disse når der er sne. Det er vurderingen at den bedste løsning er at der anskaffes tre nye snescootere for at 

undgå dyre udgifter til indlejning fra private med budgetoverskridelser til følge.  

 

Videre forløb 

Såfremt udvalget godkender ansøgningen om en ekstrabevilling vil sagen videresendes til Kommunalbesty-

relsen. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Såfremt Udvalget for teknik, Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen godkender ansøgningen om en 

ekstrabevilling vil det koste kr. 400.000 at købe 3 nye snescootere. 

 

Der kan ikke findes midler til tre nye snescootere inden for forvaltningen. Derfor er det nødvendigt, at 

midlerne findes i andre forvaltninger, indstiller forvaltningen om, at sagen sendes videre til Økonomiudval-

get og Kommunalbestyrelsen. 

 

Såfremt ansøgning om en ekstrabevilling godkendes i Udvalget for teknik, Økonomiudvalget og Kommunal-

bestyrelsen, vil det betyde en merudgift på i alt kr. 430.000 som fordeles for 2023 og 2024. 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for teknik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for teknik: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for teknik om, at:  

- godkende ansøgning om en ekstrabevilling til anskaffelse af tre nye snescootere og sende 

indstillingen videre til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen 
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Beslutning: 

Godkendt. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Teknik indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

- beslutningen i Udvalget for Teknik tiltrædes 

 

Beslutning: 

Godkendt, dette vedrører pkt. 121, hvor der blev fordelt midler til forskellige formål, herunder denne sag. 

 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

 beslutningen i Økonomiudvalget tiltrædes 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 022-01:  Ansøgning om tillægsbevilling 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Beslutning: 

 

Godkendt, dette er knyttet il pkt. 123, og blev medtaget i forbindelse med ændringsforslag under 

dette punkt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 023 

KOM 139 Forslag om, at der bygges et depot på Naatap 

atuarfia i Saqqaq, Lena Ravn Davidsen 

Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Medlem af Kommunalbestyrelsen Lena Ravn Davidsen (D) har sendt et forslag om, at der bygges en depot i 

tilknytning til Naatap Atuarfia i Saqqaq. Begrundelsen for forslaget er, at skolen er overfyldt. Der mangler en 

undervisningslokale til specialundervisning. Udvalget skal forholde sig til forslag om byggeri af en depot til 

Naatap Atuarfia. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Medlem af Kommunalbestyrelsen Lena Ravn Davidsen (D) har sendt et forslag om, at der bygges en depot i 

tilknytning til Naatap Atuarfia i Saqqaq. Begrundelsen for forslaget er, at skolen er overfyldt. Der mangler en 

undervisningslokale til specialundervisning. Der mangler en depot til opbevaring af undervisningsmaterialer, 

hvorfor der foreslås at der bygges en depot. INERI gøres opmærksom på, at depotet er oplagt til at få finan-

sieret af de midler på kr. 23,0 mio. som er bevilget ra Grønlands Selvstyre til kommunerne. 

 

Løsningsforslag– suliamik faglig vurdering 

Forvaltningen vurderer, at en depot kan bygges for kr. 1,5 mio. Derudover er der to forhold man skal være 

opmærksom på. Det første er bloktilskuddet til kommunerne, og det andet er fordelingsnøgle af anlægsmid-

lerne: 

 

I forhold til fordelingsnøglen af anlægsmidler er der både for 2023 og 2024 allerede brugt midler til Ilulissats 

bygder. Forud for starten af skoleåret er bloktilskudsmidlerne til kommunerne vedr. institutioner og skoler, 

blevet bundet til tre projekter, herunder Integreret daginstitution i Ilulissat, Fritidshjemmet i Ilulissat og 

Daginstitution i Tasiusaq. Der resterer dog et beløb fra Selvstyrets bevilling for 2025. Såfremt der er politisk 

ønske om at få dette forslag gennemført kan der ske ændring af prioriteringerne. Såfremt det nuværende 

prioritering af anlægsmidlerne fastholdes, kan nærværende forslag indgå som et anlægsønske til kommende 

anlægsbudget for 2025. 

 

 

Videre forløb 

Såfremt udvalget godkender forslaget, skal det videresendes til politisk drøftelse i Kommunalbestyrelsen. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Såfremt der er politisk flertal for forslaget vil det skulle medføre en bevilling på kr. 1,5 mio. i anlægsbud-

gettet for 2025. Disse midler skal findes fra bloktilskuddet til kommunerne, og skal ligeledes indgå i det 

samlede beregning af fordelingsnøglen til anlægsmidlerne til Ilulissat og bygderne. Den endelige prisover-

slag for projektet vil dog kunne fremkomme på et senere tidspunkt udfra størrelsen af depotet, samt anlægs-

pris og andre forhold, som kunne dukke op efter nærmere undersøgelse. 

 

Lovgrundlag: 

 

 Meeqqat atuarfiat pillugu Inatsisartut inatsisaat nr. 15, 3. december 2012-imeersoq 

 Inatsisartutlov nr. 29, af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 
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Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Inerisaavik 

Udvalget for teknik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for teknik: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for anlæg om, at:  

- forslaget videresendes til videre drøftelse i Økonomiudvalget 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

Udvalget besluttede, at depotet bygges med midler fra bloktilskuddet fra Grønlands Selvstyre til kom-

munerne, når den tid kommer. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Teknik indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

- beslutningen i Udvalget for Teknik tiltrædes 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at: 

 

 beslutningen i Økonomiudvalget tiltrædes. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 023-01: Politiske forslag 

Bilag 023-02: INERI - referat 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 024 

KOM 140 Politisk forslag vedr. sikkerhedszoner ved 

drikkevandssøerne, Palle Jerimiassen (AT) 

Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Borgmester Palle Jerimiassen (AT) indsendt forslag om at der foretages genvurdering af sikkerhedszonerne 

ved drikkevandssøerne. Udvalget skal forholde sig til forslaget. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Borgmester Palle Jerimiassen foreslår, at sikkerhedszonerne ved drikkevandssøerne i Avannaata Kommunia 

genvurderes. I følge forslagsstilleren sætter gældende sikkerhedszoner nogle barriere for udvikling i flere 

steder. Som eksempler herpå nævnes Ilulissat og Uummannaq. Borgmesteren nævner endvidere at mange 

forhold har ændret sig, f.eks. elve, hvorfor han mener at der kan være et grundlag for, at sådanne forhold 

genvurderes.  

 

Løsningsforslag– faglig vurdering 

Man har flere gange diskuteret at sikkerhedszonerne sætter udviklingsbarriere flere steder, også sammen med 

Grønlands Selvstyre. I byudviklingsplanen for Uummannaq by, og det samme mht Ilulissat, er der er foreta-

get ændringer i sikkerhedszoner ved drikkevandssøerne. Dette er sket ved at udpege alternative drikkevands-

søer, eller etablering af omvendt osmose-anlæg. (afsaltning af havvand). Ændring af sikkerhedszoner ved 

drikkevandssøerne besluttes af Selvstyret. Derfor og hvis det er muligt, i forhold til forslaget om genvurde-

ring af sikkerhedszonerne, vil der være et behov for en drøftelse mellem Kommunalbestyrelsen og Grønlands 

Selvstyre. 

 

 

Videre forløb 

Såfremt forslaget godkendes i udvalget skal forslaget videresendes til Økonomiudvalget. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Hvilke økonomiske konsekvenser en sådan genvurdering kan medføre vides ikke, og ej heller hvor meget det 

vil koste kommunen. 

 

Lovgrundlag: 

 

 Selvstyrets lovbekendtgørelse af Inatsisartutlov om beskyttelse af miljøet nr. 4, 17. februar 2022 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for teknik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 
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Beslutning i Udvalget for Teknik: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for teknik om, at: 

- Forslaget videresendes til drøftelse i Økonomiudvalget 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Teknik indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

- beslutningen i Udvalget for Teknik tiltrædes 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 

Sikkerhedszonerne i Ilulissat og Uummannaq undersøges.  

 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

- beslutningen i Økonomiudvalget tiltrædes. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 024-01: Medlemsforslag fra Palle Jerimassen 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen godkendt.  
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Sag nr. Emne Bilag nr. 025 

KOM 141 Forslag om frasalg af kommunens tomme 

boliger, Ane Qujaukitsoq (S) 

Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Medlem af Kommunalbestyrelsen Ane Qujaukitsoq (S) foreslår at gamle boliger som står tomme bortsælges 

til borgerne. Udvalget skal forholde sig til forslaget. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Kommunens gamle boliger som står tomme bør bortsælges ifølge Ane Qujauktisoq (S). Mange af disse 

gamle boliger er nedslidte og er ikke egnet til at bebo ifølge forslagsstilleren. Ved at sælge disse til borgerne 

kan man formindske boligmanglen, hvilket er et stort problem flere steder i nordgrønland. Det bør i forbin-

delse med salget favorisere borgerne og ikke virksomheder. Desuden påpeger hun koalitionsaftalen (Naalak-

kersuisut?) mht. ret til gode boliger. 

 

Løsningsforslag– faglig vurdering 

Allerede i dag er det muligt at købe kommunale boliger, forudsat at det godkendes i Økonomiudvalget. Det 

kræver, at en borger henvender sig til kommunen, hvorefter sagen vil blive behandlet politisk. Det skal be-

mærkes, at kommunen ikke kan sælge til en borger uden først at udbyde salget offentligt og give alle andre 

muligheder for at købe det udbudte hus. Det er Økonomiudvalget som tager initiativ og ikke Forvaltningen 

for Teknik. Det er samtidig vigtigt at være indforstået med, at man udover selve overtagelsen af sådanne 

boliger også må have en plan og finansiering på plads med hensyn til at bringe nedslidte boliger istand så de 

bliver egnet til beboelse. Der står tomme boliger netop fordi nogle af disse ikke længere egner sig til beboel-

se. Det vil være meget individuelt hvor store udgifter der skal bruges til at gøre enkelte nedslidte huse til 

istandsat til beboelse. 

 

Videre forløb 

Såfremt udvalget godkender forslaget skal det videresendes til Kommunalbestyrelsen. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Der skal være oversigt over sådanne tomme huse. Dernæst må det gerne medfølges et økonomisk overslag 

for evt. frasolgte bygninger. Det er ikke undersøgt hvor store økonomiske konsekvenser de måtte have for 

dem der overtage sådanne bygninger. Som nævnt skal kommunens udbyde offentligt og i fald, at der vil være 

interesse kan man danne det økonomiske overblik. 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29, af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 Styrelsesvedtægt for Kommunalbestyrelsen i Avannaata Kommunia 
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Sagsbehandling: 

 

Udvalget for teknik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for teknik: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for teknik om, at:  

- forslaget sendes videre til Økonomiudvalget 

 

 

Beslutning: 

Indstillingen godkendt.  

Udvalget præciserer at forslagets overskrift ikke er rigtigt, da man derved medtager bevaringsværdige eller 

fredede bygninger. Der bør rettes op på emnet før videresendelse. 

 

Beslutningen i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Teknik indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

- beslutningen i Udvalget for Teknik tiltrædes 

 

Beslutning: 

Taget til efterretning. 

 

 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

 beslutningen i Økonomiudvalget tiltrædes. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 025-01: Ane Qujaukitsoq´s forslag 

 

 

Beslutning: 

 

Indstilling godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 026 

KOM 142 Dagsordensforslag Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Kommunalbestyrelsesmedlemmerne indsender deres medlemsforslag til sekretariatet, og sekretariatet frem-

kommer med vejledning i, hvordan de enkelte forslag håndteres. 

 

I denne sag bliver  Økonomiudvalget orienteret om, hvordan de enkelte forslag kommer videre administra-

tivt. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Såfremt et dagsordensforslag er indsendt senest 21 dage forud for et ordinært møde, skal borgmesteren 

medtage punktet til næstkommende møde. 

 

Kommunalbestyrelsesmedlemmernes dagsordensforslag som skal behandles præciseres til udvalget. 

 

#1 Sakio Fleischer (S) 

A)  Forslag om ophævelse af vandsøens sikkerhedszone 

 

Videre forløb: Sagen sendes videre til behandling i Udvalget for Teknik, og når sagen har været behandlet 

der, sendes den videre til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen. 

 

Tidshorisont: Sagen skal være behandlet i udvalgene senest til juni 2024. 

 

B) Forslag om anlæggelse af træk og slip toiletter i byer og bygder, samt kloakering heraf 

 

Videre forløb: Sagen sendes videre til behandling i Udvalget for Teknik, og når sagen har været behandlet 

der, sendes den videre til Økonomiudvalget og Kommunalbestyrelsen. 

 

Tidshorisont: Sagen skal være behandlet i udvalgene senest til juni 2024. 

 

#Øvrige medlemmer 

Medlemmernes forslag eller forespørgsler er blevet færdigbehandlet eller sagsbehandling pågår. 

 

Videre forløb 

Sagsbehandling af foranstående forslag er igangsat af sekretariatet og vil være fremlagt i det relevante udvalg 

indenfor den angivne tidspunkt. 

 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen. 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29, af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 



Møde nr. 09/23 Kommunalbestyrelse Side 73 af 89 
 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

- Udvalget tager foranstående orientering til efterretning 

 

Beslutning: 

Taget til efterretning. 

 

 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at: 

 

- Kommunalbestyrelsen tager foranstående orientering til efterretning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 026-01: Sakio Fleischer´s forslag 

Bilag 026-02: Sakio Fleischer´s andet forslag 

  

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 027 

KOM 143 Børn og unges kommunalbestyrelse Journal nr.  

 

Resumè: 

 

Kommunalbestyrelsen har tidligere besluttet, at der skal foretages et valg til børn og unges kommunalbesty-

relse. Sekretariatet har i samarbejde med Forvaltningen for Inerisaavik besluttet, at valget skal ske i 

september 2023. Inden for tidsfristen var der kun et fåtal af skoler, som havde meldt sig klar til at deltage i 

dette valg. Udvalget skal i denne sag forholde sig om og udsætte valget til et senere tidspunkt. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Medlem af Kommunalbestyrelsen Jens Kristian Therkelsen (S) foreslog Kommunalbestyrelsen tilbage i 2019 

om at der etableres et ungdoms kommunalbestyrelse i Avannaata Kommunia. Kommunalbestyrelsen beslut-

tede at organisation og vedtægter til dette projekt skal udarbejdes i Udvalget for Demokrati og Bygde-

udvikling. Arbejdet blev efter konsultationer hos berørte udvalg gjort færdig og bragt op på Kommunalbe-

styrelsesmødet i oktober 2020. Med henblik på at sikre, at flest mulige bygder bliver repræsenteret videre-

sendte Kommunalbestyrelsen sagen til Udvalget for Demokrati. Efter det princippielle beslutning skulle 

opgaven således behandles endelig i udvalget. På mødet d. 19. september 2022 besluttede Udvalget for 

Demokrati og Bygdeudvikling behandlet sagen og godkendte ændringsforslagene. På grundlag af vedta-

gelsen planlagde sekretariatet i samarbejde med Udvalget for Inerisaavik gennemførelse af valget og fastsatte 

valgdagen til d. 19. september 2023. På dette grundlag blev alle skoler, skolefritidsordninger og ungdoms-

klubber kontaktet og blev bedt om at indsende kandidater til Børne og Unges kommunalbestyrelse inden d. 

15. september. Da dagen oprandt var det kun skolen i Upernavik og skolerne i Upernaviks bygder, samt 

skolen i Uummannaq som havde indsendt navne på kandidater. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Sekretariatet fandt ud af, at skolerne havde haft travlt efter skoleårets start, således de ikke kunne sørge for 

afholdelse af dette valg. Forvaltningen for Inerisaavik foreslår, at skolerne i god tid og 3 måneder før valgets 

afholdelse orienteres om dette valg, således lærerne i god tid også kan sætte sig ind i projektet, da lærernes 

aktiveringsplaner også skulle tilpasses til denne sag. 

 

Videre forløb 

Efter forberedelser vil Forvaltningen for Inerisaavik sørge for at valget bliver afholdt. Det foreslås, at det 

sker i første halvdel af 2024. Efterfølgende samles Børn og Unges kommunalbestyrelse i første halvdel af 

2024 i Ilulissat. Det vil blive planlagt og gennemført. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Det antages, at det vil koste kr. 500.000 at samle medlemmerne, rejse, kost og logi, samt lommepenge. 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29, af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 FN’s Børnekonvention 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Demokrati og Bygdeudvikling 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 
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Beslutning i Udvalget for Demokrati og Bygdeudvikling: 

 

Sekretariatet indstiller til Udvalget for Demokrati og Bygdeudvikling om, at:  

- godkende valg af medlemmer til Børn og Unges kommunalbestyrelse udsættes til februar 2024 

 

Beslutnng: 

Udsættelse af valget til februar 2024 blev godkendt.  

To medlemmer ønsker, at oplysninger om valget sendes til bygdekonsulenten og Forvaltningen for Inerisaa-

vik, og at Forvaltningen for Inerisaavik undersøger, hvorfor der ikke blev fundet kandidater i første omgang. 

Medlemmerne ønsker til næste møde, at Forvaltningen i Inerisavik orienterer udvalget grundigt hvorfor der 

ikke var indsamlet kandidater og bygdekonsulenten inviteres til at deltage. 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Demokrati og Bygdeudvikling indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

- beslutningen i Demokrati og Bygdeudvikling tiltrædes 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 

Økonomiudvalget påpegede kraftigt embedsværket for at være for længe om at løfte opgaven. 

 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

 beslutningen i Økonomiudvalget tiltrædes 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 027-01:  Innaarsuit Aappilattoq 2 

Bilag 027-02:  Kullorsuup Atuarfissuani Meeqqat kommunalbestyrelsimut qineqqusaartussat I 

Bilag 027-03:  Kullorsuup Atuarfissuani Meeqqat kommunalbestyrelsimut qineqqusaartussat 

Bilag 027-04:  Meeqqat Inuusuttullu Kommunalbestyrelsiat Upernavik 

Bilag 027-05:  Tasiusaq, Nuussuaq 

Bilag 027-06:  Upernavik Kujalleq, Kangersuatsiaq 

Bilag 027-07:  Uummannaq 

Bilag 027-08:  Aappilattoq, Naajaat, Innaarsuit 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. Ordet paamaarunneqarsimasoq (har været længe om opgaven) skal 

rettes i referatet fra Økonomiudvalget.  
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Sag nr. Emne Bilag nr. 028 

KOM 144 Busdrift i Ilulissat Journal nr.  

 

Resumé: 

 

På baggrund af hensynet til forbrug af økonomi og ressourcer fremsættes hermed forslag til at busdriften 

enten sættes i udbud eller blive privatiseret. Udvalget skal tage stilling til forslagene. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Avannaata Kommunia har siden 2020 stået for buskørsel i Ilulissat, og sidenhen er buskørsel etableret i 

Uumannaq og Upernavik. I denne periode har der været store udfordringer med hensyn til at skabe en stabil 

busdrift. Der har været følgende udfordringer: Manglende viden om vedligeholdelse, mekanikere har ikke 

tid, hærværk, mangel på reservedele. Der har været store problemer med at få kontakt til mekanikere, og 

disse skulle fremskaffes udenbys, og de prioriterer ikke omhandlende opgaver. Under disse omstændigheder 

og det forhold at busserne var gået i stykker flere gange i perioden, har det været yderst vanskeligt og 

økonomisk dyrt affære for kommunen, hvilket desværre bliver endnu mere synliggjort ved de besparelser 

som bliver nødvendiggjort heraf i ansvarsområdet.  

 

Det kan bl.a. aflæses ud af de tilbagevendende reparationer, tilkald af mekanikere udenbys, manglende 

billetindtægter, samt høje lønninger til buschaufførerne. 

 

Løsningsforslag– faglig vurdering 

Forvaltningen fremkommer hermed 4 forslag med henblik på at busdrift i Ilulissat bliver mere stabilt. 

 

Forslag 1 Udbud af opgaven 

Styrken af dette forslag, såfremt det overtages af en eksisterende vogmand, gerne med eget autoværksted, er, 

at en stabil busdrift kan sikres. Udbudsmaterialet kan i såfald kunne udarbejdes med vilkår som tager højde 

for sådanne forhold. Det kan være erfaring med lignende opgaver, krav om egne automekanikere, eller med 

mu-lighed for en servicekontrakt som giver mulighed for driftsherren at ansætte en mekaniker iht. 

Servicekontrakt. En anden positiv side af forslaget er, at dette vil medføre mindre administration i 

kommunen, hvor der kun er tilsynsarbejde i forbindelse med nye udbudsrunder. En mindre positiv side af 

forslaget er, at der kan være usikkerhed om busdriften kan køre vedvarende. Et eksempel er, at der også i 

Qeqqata Kommunia har været busdrift som er forpagtet ud til en virksomhed, ligeledes også i Ilulissat, men 

hvor interessen har været nedadgående mod slutningen af kontraktperioden. 

 

Forslag 2 Etablering af en delvis kommunal aktieselskab 

Den positive side ved etablering af et aktieselskab er, at økonomien bliver adskilt fra kommunen. Et 

eksempel er Nuup Bussii som i 1980 blev stiftet som et aktieselskab, som fungerer fint, den dag i dag. 

Fordelen er, at det giver en stabil drift, hvor også viden og erfaring opsamles gennem tid og arbejder løbende 

med at forbedre produktet. Etablering af et aktieselskab vil kræve, at der bygges en garage, da driften skal 

adskilles fra teknisk afdeling, og buskøretøjer ikke længere kan være i kommunens garage. I forhold til de 

øvrige forslag vil dette forslag kræve en anelse længere forberedelsestid. 

 

Forslag 3 Privatisering og servicekontrakt 

Der er blandt de private i Ilulissat ikke interesse i at overtage opgaven med buskørsel 100 %. Dertil menes 

årsagen at være, at passagerer udebliver når busbillet bliver for dyrt, og ved billige busbilletter bliver ind-

tægterne for små, som ikke kan dække de faste og løbende omkostninger. Derfor foreslås det, at kommunen 

kan udbyde opgaven i form af en servicekontrakt med en privat, hvor de ældre kunder, skolebørn og handi-

cappede kan få rabatordninger, således disse hel eller delvis kan dækkes af kommunen via årlige kontrakt-

forhandlinger. Denne form for en løsning vil være den billigste løsning, i drift og administration for kommu-

nen. 
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Forslag 4 Forbedring af og videreførelse af den nuværende form for busdrift 

Forslaget har til formål, at forbedre økonomi og sikre at der bliver mere stabil drift. Herunder anskaffelse af 

3 busser og højere billetpriser. Ulempen er, at det bliver dyrere for kunderne. Man kan indføre ordninger i 

forhold til de ældre, handicappede og skolebørn f.eks. med at indføre halvpris ved belastningstidspunkter, 

eller, at kommunen til hver en tid sikrer, at disse borgergrupper betaler mindre end den normale takst. Til 

for-slaget er medtaget buskøretøj udskiftes hvert 3. år, således for at spare på 

vedligeholdelsesomkostningerne.  

 

Der er begrænset plads i kommunens garage, og det kan være en udfordring i forhold til at passe godt på 

busserne. Den største ulempe i forhold til løbende vedligehold er, at det er vanskeligt at skaffe mekanikere. 

 

Videre forløb 

Når der er truffet en beslutning om valg af de beskrevne forslag vil der fra forvaltningen blive undersøgt mu-

ligheden for implementering heraf. Det endelige form for den tiltænkte løsning vil blive forelagt udvalget. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

De økonomiske forhold vil blive belyst, når der er truffet en beslutning. 

 

Alle forslag har forskellige økonomiske scenarier. 

 

 

Forslag 1: Udgifter i forbindelse med udbud kan først fastlægges når udbudsrunden er overstået. Det vur-

deres dog at der vil være større udgifter i forhold til eksisterende driftsform. 

 

Forslag 2: Såfremt kommunen vælger en aktieselskabsløsning, vil det kræve et indskudskapital. Derudover 

vil løbende fornyelse af vognparken og busstoppesteder/garage vil medføre at kommunen skal være med til 

en del af finansieringen af disse i samarbejde med aktieselskabet. 

 

Forslag 3: Kommunen vil indgå en servicekontrakt med en privat som vil være billigere i forhold til 

nuværen-de udgifter til busdriften. Her vil yderligere analysearbejde belyse det forhold, hvor meget man 

ønsker at indføre rabatordninger eller frikort. 

 

Forslag 4: Udskiftning af en bus hvert 3. år. En bus koster ca. 1,5 mio. kr. Højere takster for en busbillet vil 

øge indtægterne. 
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Konsekvenser: 

 

Der er mange forskellige scenarier i det videre forløb som kræver en del analysearbejde. Når der er truffet en 

beslutning vil det medføre en forbedring. 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for teknik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutningen i Udvalget for teknik: 

 

Forvaltnigen indstiller til Udvalget for teknik om, at: 

- udvalget ud af de 4 opstillede løsningsmodeller vælger een, som kan danne grundlag for det videre 

arbejde i forvaltningen 

 

Beslutning: 

Oplægget sendes retur til forvaltningen med en anmodning om, at samtlige løsningsmodeller underkastes for 

grundige økonomiske konsekvensanalyser før sagen bringes igen til politisk niveau. 

 

Indstilling: 

 

Udvalget for teknik indsiller til Økonomiudvalget om, at:  

 

- tage orienteringen til efterretning 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Ingen. 

 

 

Beslutning: 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 029 

KOM 145 Registrering af uddannelsesniveauet i 

beredskabsorganisationen 

Journal nr.  

 

Resumé: 

 

I den kommunale beredskabsorganisation er det udfordrende at skaffe uddannet arbejdskraft i denne tid. Med 

henblik på at opgradere og tilpasse dette område har man kontaktet Grønlands Selvstyre. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Generelt har kommunerne udfordringer med at overholde kravene med uddannet personale på de forskellige 

funktioner. Det betyder bl.a. at kravene i lovbestemmelser ikke kan overholdes. Grundlæggende er det kom-

munens eget ansvar at sørge for at uddanne sine brandfolk, og den største udfordring i den sammenhæng er, 

et højt frafald bland deltagere af sådanne kurser. Derfor er de fleste brandfolk på frivillig grundlag, og mange 

af disse har ikke lyst til at deltage i udbudte kurser. 

 

I dag foregår funktionsuddannelser i Nuuk og i Aasiaat, hvor man er på selve branduddannelsen. Denne dæk-

ker ikke behovet i kommunen. F.eks. søgte 15 brandfolk fra Avannaata Kommunia, men kun 6 blev optaget. 

 

I år havde Avannaata Kommunia søgt om at få 15 deltagere på uddannelsen i Aasiaat, men fik kun 6 pladser 

ud af 15 pladser. Derfor ønskes der flere pladser i funktionsuddannelserne. 

 

Holdleder-og Indsatsleder uddannelser foregår i dag i Tinglev i samarbejde med Beredskabsstyrelsen. Der er 

2 og 2,5 års ventetid på disse uddannelser. Dette forhold bevirker, at folk som har udvist interesse i disse ud-

dannelser med tiden får andre intersser og andre jobs, og således ikke længere har lyst til at gennemføre disse 

uddannelser. Desuden foregår undervisningen på dansk i disse uddannelser, hvor der ikke er mulighed for at 

have tolke. Det har resulteret i, at nogle af dem der faktisk går i gang med disse uddannelser har haft vanske-

ligheder med at færdiggøre uddannelsen på grund af sproget. Der er behov for at have uddannet mandskab i 

disse funktioner, som holdleder og som indsatsleder. Beredskabsstyrelsen i Danmark har en venteliste på 

disse uddannelser. Grønlandske deltagere bliver ikke prioriteret da det underligtvis ikke er et krav i Grønland 

om at have disse kvalifikationer. 

 

Løsningsforslag– faglig vurdering 

Avannaata Kommunia er nu i færd med at skaffe sig en overtændings-container. Med en sådan bliver 

Avannaata Kommnia istand til selv at gennemføre funktionsuddannelser, og dermed selv bliver istand til at 

løse en del af udfordringerne. Der vil også være et behov for at skaffe uddannede undervisere. Ansættelses-

vilkår bliver samtidig styret uden for kommunal regi. 
 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen. 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov om redningsberedskabet i Grønland og om brand- og eksplosionsforebyggende 

foranstaltninger nr. 14, 26. maj 2010 

 Selvstyrets bekendtgørelse om minimumsdimensionering for kommunale redningsberedskaber nr. 

62, 1. november 2021 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for teknik 

Økonomiudvalget 
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Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Udvalget for teknik: 

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for teknik om, at: 

- om at beredskabskommissionen skal høres hvorvidt Kommunalbestyrelsen bør foretage en politisk 

henvendelse til Grønlands Selvstyre og bringe problemstillingen på bane 

 

Beslutning: 

Godkendt. 

 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Teknik indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

- beslutningen i Udvalget for Teknik tiltrædes 

 

Beslutning: 

Indstilling godkendt. 

 

 

Indstilling: 

 

Økonomiuvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at: 

 

 tiltræde beslutningen i Økonomiudvalget. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Ingen. 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 030 

KOM 146 Undersøgelse af mulighederne for 

låneoptagelse 

Journal nr.  

 
Resumé: 

 

Udviklingen i kommunen, herigennem anlægsaktiviteter og efter den nye lufthavn er taget i brug, vil ikke 

blive mindre. Derfor er der i alle stedet stor behov for byggemodning, et behov som er for stort til at 

kommuekassen kan finanserie det. 

 

Økonomiudvalget ønsker, at borgmesteren undersøger mulighederne for låneoptagelse med henblik på at 

tilvejebringe finansiering af byggemodning. 

 

I denne sag skal udvalget drøfte, hvorvidt mulighederne for låneoptagelse skal undersøges. 

 

 

Sagsfremstilling: 

 

Under budgetseminaret blev ideen om at Avannaata Kommunia kan optage lån, støttet af medlemmerne i 

kommunalbestyrelsen, for at sikre at der sker udbygning, på grundlag af behovet, i de forskellige steder i 

kommunen.  

 

Der er herigennem et ønske om at lånefinansiere byggemodning f.eks. med henblik på at sikre arealer til de 

som har fremsat et ønske om at opføre nye hoteller i Ilulissat eller bygge flere boliger i Uummannaq. 

 

I forbindelse med 2. behandling af budgettet kan det ses, at der er begrænsede midler for at tilvejebringe nye 

områder for byggeri på grund af begrænsede midler for byggemodning. 

 

Løsningsforslag– faglig vurdering 

Derfor indstiller Økonomiudvalget at man snarest gå igang med at afdække kommunens muligheder for op-

tagelse af lån, således for at sikre, at behovet f.eks. af byggemodning kan finansieres. 

 

Udvalget giver fuldmagt til borgmesteren til at undersøge mulighederne for optagelse af lån og mødes med 

Departementet for Finanser og Skat mht. kommunens økonomiske situation. Økonomiudvalgets har den op-

fattelse, at kommunens økonomiske situation stabilt, og at der bør tages skridt mod, at kommunen kan op-

tage et lån. 

 

For at sikre den videre udvikling af kommunens økonomiske muligheder i den kommende tid, må man give 

mulighed for at gennemføre de store anlægsprojekter der allerede er fremsat et ønske for. 

 

Videre forløb 

Såfremg køreplanen godkendes, vil borgmesteren gå igang med at få afdækket mulighederne for at optage 

lån. Borgmesteren vil herefter orientere kommunalbestyrelsen på mødet i marts.  

 

Udvalget ønsker at præcisere, at formålet med undersøgelsen er at identificere mulighederne, og at der ikke 

vil blive indgået låneaftaler, samt at man ønsker, at lånemulighederne afdækkes på grundlag af, at behovet 

for byggemodning er udtalt. På det grundlag ønskes at mulighederne forøges. 

 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Der vil ikke være nogle økonomiske konsekvenser, men det må påregnes, at borgmesteren kan foretage rej-

ser i forbindelse med at skabe kontakt og holde møder med mulige låneudbydere, og at det kan ske indenfor 

eksisterende rammer. 
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Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29, af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

- at Borgmesteren undersøger mulighederne for at optage lån og at resultaterne af afdækningen 

forelægges i forbindelse med kommunalbestyrelsens møde i marts måned. 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 

 

 

Indstilling: 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

 Udvalget godkender, at Borgmesteren undersøger mulighederne for at optage lån og at resultaterne 

af afdækningen forelægges i forbindelse med kommunalbestyrelsens møde i marts måned. 

 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen godkendt af et flertal. Det blev endvidere besluttet, at der i forbindelse med borgmeste-

rens mødeaktiviteter i forbindelse med afsøgning af lånemuligheder deltager repræsentanter fra 

borgmesterkoalitionen og oppositionen. På grund af een dags læsevarsel på denne sagsfremstilling 

undlod Minik Høegh-Dam at stemme med. Han blev ellers tilbudt en halv times forberedelsestid af 

punktet. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 031 

KOM 147 Underskrift på beslutningsreferater Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Ifølge styrelsesloven skal kommunalbestyrelsens beslutninger nedfælges i et beslutningsreferat der efter 

hvert møde underskrives af de medlemmer der har deltaget i mødet. Dette er dog ikke muligt med den an-

vendte fremgangsmåde. Derfor kommer sekretariatet med et løsningsforslag, og i denne sag skal udvalget 

forholde sig til den foreslåede fremangsmåde. 
 

Sagsfremstilling: 

 

I henhold til styrelsesloven skal beslutningsreferater fra Kommunalbestyrelsen og de stående udvalg, 

umiddelbart efter hvert møde, underskrives af de på møderne deltagende medlemmer. Medlem af Kom-

munalbestyrelsen Jens-Kristian Therkelsen (S )efterlyser at forretningsgangen herom præciseres. 

Sekretariatet har efterfølgende kontaktet en advokat og en relevant kontaktperson i indenrigsdepartementet 

med henblik på rådgivning desangående. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

Den største hindring herfor er de manglende tekniske værktøjer. I dag skal elektroniske underskrifter sendes 

via e-boks og herunder bruge MitID. Kommunen kan ikke følge denne fremgangsmåde, da værktøjerne ikke 

haves, hvorfor forretningsgangen kræver præcisering. 

 

Dagsordensmaterialer må ikke sendes via e-mail, hvorfor der benyttes Sharepoint. Hvis man vil se dokumen-

terne må man have en adgangskode, hvilket skal bruges til at hente dagsordensmaterialer. Sådan er 

ordningen i dag.  

 

Referatet lægges ind i Sharepoint, og når medlemmerne har læst skal de kontakte sekretariatet og meddele 

hvorvidt de vil godkende referatet eller ej. På denne måde sikres, hvorvidt medlemmet kan godkende, og på 

denne måde “underskrive” referatet, som er det, der er muligt idag med den eksisternede set-up. Fremgangs-

måden er bekræftet fra en advokat og indenrigsdepartementet. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Ingen. 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29, af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 

 

Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

- Udvalget godkender den foran beskrevne forretningsgang vedr. underskrift af beslutningsreferater 

 

Beslutning: 

Indstillingen blev godkendt. 
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Indstilling: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

 

- Godkende den ovenfor beskrevne fremgangsmåde med at “underskrive” referatet på 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 031-01: Advokatens vurdering 

Bilag 031-02: Brev fra Departementet for indenrigsanliggender 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 032 

KOM 148 Ansøgning om fritagelse for affaldsafgift 

ifb.m. sanering af en bygning 

Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Affaldshåndering er en kommunal opgave, og i henhold til regulativ vedr. dagrenovation skal borgerne og 

virksomhederne betale.  

 

Fonden Orpigaq, som arbejder med døgnanbragte børn og unge har henvendt sig til kommunen om at blive 

fritaget for affaldsafgift i forbindelse med køb og sanering af en ejendom. I denne sag skal udvalget forholde 

sig til, hvorvidt fondens ansøgning om gratis bortskaffelse af affaldsmaterialer bør godkendes. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Virksomheder, som foretager sig sanering af bygninger skal betale til kommunen for bortskaffelse af affal-

det. Det gælder for borgere og virksomheder. Hvis der skal dispenseres herfra er det Kommunalbestyrelsen 

som skal træffe en sådan afgørelse. Fonden Orpigaq har henvendt sig til Kommunen, som arbejder med børn 

og unge som er anbragt udenfor hjemmet, og som vil købe en ejendom som skal saneres og som ønsker om 

at blive fritaget for affaldsafgiften. 

 

Løsningsforslag– faglig vurdering 

Der må ikke ske forskelsbehandling i borgerservice, men i det her tilfælde kan man veje tingene for og imod. 

For det første er ansøgeren en fond, og fonden har ikke kommercielle interesser, men vil gerne arbejde for at 

forbedre vilkårene for børn og unge som anbringes udenfor hjemmet. Etablering af en døgninstitution for 

børn og unge i vores kommune vil det samtidig betyde, at vi ikke længere behøver at sende børn langt væk 

fra deres by/bygd. 

 

Vi har haft adskillige møder med ansøgerne i kommunen og under seneste møde blev der orienteret om, at de 

havde haft et møde med departementet med henblik på at realisere deres forehavende. Sagen kører, og de 

søger nu om at blive fritaget for affaldsafgift i forbindelse med sanering af en ejendom. Byggepriser ligger 

meget højt og ansøgeren påberåber sig, at alt hjælp vil være positivt for opgavens fremdrift. 

 

Der skabes flere arbejdspladser i vores kommune, og der skabes blivende arbejdspladser og i sidste ende 

have en positiv indvirkning i kommunens økonomi. Fonden påtænker også på sigt at bygge boliger til sine 

kommende medarbejdere. 

 

Videre forløb 

Fonden vil snarest gå igang med at saneringsarbejdet når de får dispensation fra kommunen. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Iflg. budgettet for saneringen fremgår at der skulle betales kr. 66.600 til kommunekassen for bortskaffelse af 

saneringsmaterialet. 

 

Affaldet i form af brædder og andre brandbar materiale vil være godt for forbrændingsanlægget. 

 

Lovgrundlag: 

 

 Inatsisartutlov nr. 29, af 17. november 2017 om den kommunale styrelse 
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Sagsbehandling: 

 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 

 

Beslutning i Økonomiudvalget: 

 

Sekretariatet indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

- godkende, at Fonden Orpigaq afgiftsfrit kan aflevere til det offentlige affaldshåndtering 

 

Beslutning: 

Indstilling godkendt. 

 

 

 

 

Indstilling 

 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

 beslutningen i Økonomiudvalget tiltrædes. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 032-01: Advokatens undersøgelse vedr. sagen 

Bilag 032-02: Fonden Orpigaq´s brev 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen godkendt. 
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Sag nr. Emne Bilag nr. 033 

KOM 149 Tilrettelægelse af undervisning i Nutaarmiut Journal nr.  

 

Resumé: 

 

Der er en skolebygning i Nutaarmiut, og den ansatte ved skolen er forældre til den ene skolesøgende elev. På 

det grundlag skal udvalget tage stilling til, hvorvidt skolen i Nutaarmiut midlertidigt lukkes og flytte under-

visningen til hjemmet. 

 

Sagsfremstilling: 

 

Der er een skoleelev i Nutaarmiut, og moderen til eleven underviser. Såfremt undervisningen skal foregå i 

hjemmet, skal Kommunalbestyrelsen orienteres herom. Skoleinspektøren i Upernavik har sendt en oriente-

ring herom, at eleven undervises derhjemme. 

 

Løsningsforslag – faglig vurdering 

For at sikre undervisningens kvalitet skal Kommunalbestyrelsen (Forvaltningen for Inerisaavik) føre tilsyn. 

Det sker i tæt samarbejde med skoleinspektøren i Upernavik. Ved vurderingen af undervisningen foregår i 

hjemmet, anser Forvaltningen for Inerisaavik dette som nødvendigt. 

 

Videre forløb 

Sagen kører administrativt for, at skolen i Nutaarmiut kan lukkes midlertidigt og flytte undervisningen til 

hjemmet. 

 

Konsekvenser: 

 

Et barn skal modtage undervisning fra det fyldte 6. år og 10 år frem. Såfremt undervisningen ikke kan foregå 

i en skole, er det muligt at det kan ske i hjemmet. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

 

Det årlige budget ved skolen i Nutaarmiut er på kr. 727.000, og hele beløbet kan ikke spares. Der hører også 

omkostninger ved en undervisning i hjemmet. 

 

Lovgrundlag: 

 

 Landstingslov nr. 10, af 15. april 2003 om frie grundskoler og undervisning i hjemmet m.v. 

 

 

Sagsbehandling: 

 

Udvalget for Inerisaavik 

Økonomiudvalget 

Kommunalbestyrelsen 
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Inerisaanermi Ataatsimiititaliami Beslutning i Udvalget for Inerisaavik:   

 

Forvaltningen indstiller til Udvalget for Inerisaavik om, at:  

 

- Udvalget godkender undervisningen i Nutaarmiut foregår på hjemmet og lukker skolen midlertidigt 

 

Beslutning: 

Indstillingen godkendt. 

Der blev stillet krav om, at man sørger for, at der ikke sker frostsprængninger af rør på skolen. 

 

Beslutningen i Økonomiudvalget: 

 

Udvalget for Inerisaavik indstiller til Økonomiudvalget om, at:  

- beslutningen i Udvalget for Inerisaavik tiltrædes 

 

Beslutning: 

Indstilling godkendt. 

 

 

Indstilling: 
 

Økonomiudvalget indstiller til Kommunalbestyrelsen om, at:  

 

- tiltræde beslutningen i Økonomiudvalget 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Bilag: 

 

Bilag 033-01: Brev fra skoleinspektøren i Upernavik 

Bilag 033-02: Balance 

 

 

Beslutning: 

 

Indstillingen blev godkendt. 
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Mødet sluttede kl.: 17:15 

 

Underskriftside: 

 

 

 

Aqqalu C. Jerimiassen (A) 
 

Knud Kleemann (A) 
 

Minik Høegh-Dam (AT)  
 

Palle Jerimiassen (AT) 
 

Lena Ravn Davidsen (D) 
 

Bendt B. Kristiansen (IA) 
 

Jens Ole Nathanielsen (IA) 
 

Niels Davidsen (IA) 
 

Anthon Frederiksen (N) 
 

Jens Napâtok`(N) 
 

Ane Qujaukitsoq (S) 
 

Timotheus Petersen (S) 
 

Jens Kristian Therkelsen (S) 
 

Jakob Petersen (S) 
 

Jørgen Kruse (S) 
 

Magrethe Christensen (S) 
 

Sakio Fleischer, (S), 
 

 

 

 


